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آنکتاد گزارش داد:

ایران چهارمین کشور 
خاورمیانه از نظر جذب 

سرمایه خارجی

ثبت رکورد 5.3 میلیون 
اظهارنامه مالیاتی 
اصناف و مشاغل

مصرف برق صنایع بزرگ 
۲۰ درصد افزایش یافت

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

الزامات تحقق 
رشد صنعت

بخــش کشــاورزی موتور 
محرکه بســیاری از صنایع 
کوچک و بزرگ است و نقش 
قابل توجهی در اشتغال زایی 
دارد. بنابرایــن باید به این بخــش توجه ویژه ای 
داشت. بدون شــک افزایش صادرات غیرنفتی با 
تأثیرات مستقیم بر افزایش درآمدهای ارزی امکان 
سرمایه گذاری را برای قرار گرفتن در مسیر رشد و 

توسعه اقتصادی...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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ایجاد پوشش ۲۰ میلیون 
دسترسی فیبر نوری و حمایت 

از  پیام رسان های بومی

شرکت های دانش بنیان، به پیشران و لوکوموتیو اقتصاد تبدیل شوند

رونق کسب و کار شرکت های دانش بنیان
صفحه4
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هدف گذاری  رشد 2۳ درصدی  صنعت
تأمین   ارز   تولید   سرعت   می گیرد

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در دیدار با 
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی، گزارشی 
 از عملکــرد و دســتاوردهای ایــن وزارتخانه

 ارایه کرد. 
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
»عبدالحسین خسروپناه«، دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی با »عیســی زارع پــور« وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات دیــدار کرد و در 
جریان این دیدار زارع پــور و جمعی از معاونان 
وی، گزارشــی از عملکــرد و دســتاوردهای 
 این وزارتخانــه از ابتــدای دولت ســیزدهم 

ارایه کردند. 
اقدامات صورت گرفته در زمینه توسعه و تکمیل 
شبکه ملی اطلاعات، توسعه ارتباطات روستایی 
و تلاش برای برقراری دسترسی عادلانه به شبکه 
ارتباطی پرسرعت و با کیفیت در سراسر کشور، 
تلاش برای جبران عقب ماندگی های گذشته 
در حوزه ارتباطات ثابت بــا تعریف پروژه ملی 
فیبر نوری منازل و کسب وکارها و برنامه ریزی 
برای ایجاد ۲۰ میلیون دسترسی فیبرنوری تا 
پایان دولت سیزدهم، حمایت از پیام رسان های 
بومی، راه اندازی اینترنــت امن برای کودکان و 
نوجوانان و پیشــرفت های قابل توجه در حوزه 
صنعت فضایی از جملــه موضوعاتی بود که در 
این جلسه گزارشات آن توسط وزیر ارتباطات 

و جمعی از معاونان ارایه شد. 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز با تقدیر 
از اقدامــات صورت گرفته در ایــن بازه زمانی، 
ابراز امیدواری کرد که با تداوم این جلســات و 
همگرایی بیشتر منجر به همکاری های مشترک 
گسترده تر وزارت ارتباطات و دبیرخانه شورای 

عالی انقلاب فرهنگی شود...

اجتماعی

رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران گفت: 
اتوبوس هــای ســه کابین کــم کارکــرد برای 
مسیرهای مستقیم در شهر تهران مورد استفاده 

قرار می گیرد.
مهدی چمران پیش از آغاز یکصدوپنجاه ونهمین 
جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در جمع 
خبرنگاران در تشــریح دســتور کار جلسه امروز 
شورای شهر، اظهار کرد: در جلسه امروز آقای علوی 
گزارشی از بازدید منطقه ای خود ارائه خواهند کرد و 
پس از آن بررسی یک فوریتی که از طرف شهرداری 
تهران در خصوص املاکی که به اشخاص حقیقی 
و حقوقی واگذار شده در دستور کار قرار می گیرد تا 

دستورالعملی در خصوص آن تدوین شود.
وی اضافه کرد: البته شورای قبلی کار خوبی در 
خصوص شناسایی و لیســت کردن این املاک 
انجام داده که هر سه سال نیز باید تمدید شود.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: در 
این جلســه گزارش هزینه درآمد و حسابرسی 
اسفندماه سال گذشته مورد بررسی قرار می گیرد 
و پس از آن دو نفر از اعضای شــورای شهر برای 
عضویت در کمیســیون ماده 38 کــه با هدف 
کاهش زمان بررسی پرونده ها، ۲ کمیسیون به 

آن اضافه می شود، انتخاب خواهند شد.

چمــران تاکید کرد: در جلســه همچنین ادامه 
بررسی لایحه اصلاحیه توسعه و بهبود خدمات 
آتش نشانی که در جلســه قبلی ۲ بند آن مورد 
بررسی قرار گرفت نیز در دستور کار قرار می گیرد 
و اگر فرصتی باقی بماند چند نام گذاری هم در 

صحن شورا بررسی خواهد شد.
رئیس شورای اســلامی شــهر تهران در پاسخ 
به ســوالی دربــاره اظهارنظر یکــی از اعضای 
کمیســیون حمل و نقل شورای شــهر تهران 
مبنی بر ورود 1۰۰۰ دستگاه اتوبوس سه کابین 
کم کارکرد برای شــهر تهران و امکان تردد این 
اتوبوس ها اظهار کرد: قطعا تردد این اتوبوس ها 
در خیابان هایی که مسیر مستقیم دارند و پیچ و 
خم کمتری وجود دارد انجام خواهد شد و برنامه 
 ریزی هایی در خصوص ورود آنها انجام شده، ولی 
تعداد و زمان ورود آنها مشخص نیست و نمی دانم 
قراردادی در این خصوص منعقد شــده یا خیر، 

ولی امیدوارم هرچه زودتر این کار انجام شود.
وی اضافه کرد: مجلس شورای اسلامی و دولت 
با اعمال شرایطی ورود اتوبوس های کم کارکرد 
را برای استفاده در درون شهرها و برون شهری به 
تصویب رسانده است که امیدواریم بتوانیم از این 

فرصت استفاده کنیم.

معاون فرهنگی وزارت ارشاد از ورود وزیر ارشاد 
به مساله کسر کارمزد کارتی از کتابفروشان که 
طبق بخشــنامه بانک مرکزی معاف از پرداخت 

هستند،  خبر داد.
  در پی انتقاد تعدادی از کتابفروشــان سراســر 
کشور نسبت به حذف غیرقانونی کارمزد کارتی 
از کتابفروشی ها که طبق بخشنامه بانک مرکزی 
در فهرست مشمولان معافیت قرار دارند،  معاون 
فرهنگی وزارت ارشــاد از پیگیــری موضوع در 

سطوح بالادست خبر داد.
یاســر احمدوند با تایید این موضوع که کســر 

کارمزدهای کارتی از کتابفروشــان نباید انجام 
شود و کتابفروشــان از پرداخت کارمزد کارتی 
معاف هستند، گفت:  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در حال پیگیری این موضــوع در گفت وگوها و 
مذاکرات با مســئولان در هیات دولت است،  ما 
نیز در معاونت فرهنگی پیگیر رفع این موضوع 
هستیم. وی در پاسخ به اینکه آیا وجوه کسر شده 
به حساب کتابفروشــان بازگشت داده می شود،  
ادامه می دهد: در این زمینــه باید توافق کنیم ، 
اما تلاش ما این اســت که این وجوه بازگشــت 

داده شود.

آلن آرکین بازیگر برنده اسکار برای »میس سانشاین 
کوچولو« در 8۹ سالگی درگذشت. آلن آرکین بازیگر 
برنده اسکار برای »میس سانشــاین کوچولو« و با 
داشتن مجموعه ای از آثار حاصل هفت دهه بازیگری 
روی صحنه تئاتر و پرده سینما و صفحه تلویزیون، ۲۹ 
ژوئن در خانه اش در کالیفرنیا از دنیا رفت. او 8۹ ساله 
بود. آرکین که به خاطر تصویر کردن شــوخ طبعی 
خشک شهرت داشــت و در عین حال می توانست 
تراژدی را با همان توانایی ایفا کند، اسکار خود را برای 
بازی در نقش مکمل در فیلم کمدی مستقل »میس 
سانشاین کوچولو« در سال ۲۰۰۷ دریافت کرد. وی ۲ 
نامزدی اسکار دیگر هم در کارنامه سینمایی اش داشت 
که برای »روس ها می آیند، روس ها می آیند« در سال 
1۹۶۷ و برای »قلب یک شکارچی تنها است« در سال 
1۹۶۹ کسب کرده بود. او برای بازی در فیلم »آرگو« 

بن افلک هم نامزد کسب جوایز متعددی شده بود.
به تازگی وی برای بازی در سریال »روش کامینسکی« 
نتفلیکس که در آن در کنار مایکل داگلاس بازی کرد، 
نامزدی جایزه امی پرایم تایم در یک سریال کمدی 
را دریافت کرد تا بر ۴ نامزدی امی قبلی خود افزوده 
باشد. آرکین فراتر از دوران بازیگری، کار را به عنوان 
مجری صحنه آغاز کرد و پس از آن از سال 1۹۶1 در 
برادوی روی صحنه رفت و ۲ ســال بعد جایزه تونی 
را برای بازی در نمایشــی کمدی از جوزف استاین 
دریافت کرد. آرکین در »میس سانشاین کوچولو« 
نقش پدربزرگ بد دهن را بازی کرد و در توصیف او 
سان فرانسیسکو کرونیکل نوشت: خودانگیختگی 
آرکین این تصور را ایجاد می کند که او در حال بداهه 
گویی اســت. در این فیلم ابیگیل برسلین نقش نوه 
آرکین را بازی کرد که میل او برای شرکت در مسابقه 
اســتعدادیابی، تمام خانواده را به یک سفر جاده ای 
می کشاند. وی به یاد آرکین گفت: آلن آرکین یکی از 
مهربان ترین و خنده دارترین بازیگرانی بود که با او کار 
کردم. شاید در زندگی واقعی با هم نسبتی نداشتیم، 
اما او همیشه در قلب من پدربزرگ خواهد بود. آرکین 
از جمله بازیگرانی بود که خیلی زود برای کارهایش 

شناخته شد و جایزه برد. پس از کسب جایزه تونی در 
سال 1۹۶3، او اولین نامزدی امی خود را سال 1۹۶۷ 
به دست آورد و همان سال اولین نامزدی اسکار خود 
را هم کسب کرد. وی باوجود موفقیت در سینما هرگز 
تلویزیون را ترک نکرد. نامزدی بعدی امی او ســال 
1۹8۷ و سومین مورد ســال 1۹۹۷ و دیگری سال 

۲۰۰3 به دست آمد.
شــاید همه منتقدان تحت تأثیر بــازی او در فیلم 
هیجان انگیز »تا تاریکی صبر کن« که در آن در نقش 
یک شخصیت روانی ترسناک ظاهر شد قرار نگرفتند، 
اما این نقش موجب افزایش شهرت او در هالیوود شد 
و پس از آن او در نقش بازرس کلوزو در فیلم »بازرس 
کلوزو« بازی کرد و جای پیتر سلرز را گرفت. وی سال 
1۹۶۹ دومین نامزدی اسکار خود را با اقتباس کارسون 
مک کالرز »قلب یک شکارچی تنهاست« به دست 
آورد. نیویورک تایمز در حالی که از فیلم انتقاد کرد، 
بازی آرکین در نقش خواننده ای ناشنوا را فوق العاده 
عمیق خواند که تمام ابعاد شخصیت را باهوش خود 
منتقل می کند. سال 1۹۷۶ آرکین در نقش زیگموند 
فروید در فیلم »راه حل هفت در صدی« به کارگردانی 
هربرت راس در کنار بازیگران درجه یک شامل رابرت 
دووال، لارنس اولیویه و ونســا ردگریو بازی کرد. وی 
اولین فیلمــش را ســال 1۹۷1 کارگردانی کرد که 
فیلم طنزی بــا عنوان »قتل های کوچــک« با بازی 
خود و الیوت گولد در نقش اصلی بود. او برای کمدی 
»فروش آتش« با بازی خودش و راب رینر سال 1۹۷۷ 
دوباره روی صندلی کارگردانی نشست و چند برنامه 

تلویزیونی و یک فیلم تلویزیونی را کارگردانی کرد.
او دهه ۷۰ را با یکــی از خنده دارترین کمدی های 
سینمایی آن دهه به پایان رساند؛ فیلمی با عنوان »زن 
و شوهر« با بازی در کنار پیتر فالک و مدتی بعد با پیتر 
فالک برای کمدی »مخمصه بزرگ« به کارگردانی 
جان کاساوتیس همراه شد. اگرچه او در فیلم »ادوارد 
دست قیچی« محصول 1۹۹۰ تیم برتون نقش یکی 
از شخصیت های اصلی را نداشت، اما هنوز برای ایفای 

نقش پدر وینونا رایدر به یاد  آورده می شود.

جانشین رئیس سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع 
گفت: بدنه ابتدایی دماوند را ما در ۴ سال ساختیم اما 
دماوند ۲ در 11  ماه اجرا شد. دلیل کاهش شگفت انگیز 
زمان طراحی بدنه و ساخت ناوشکن ها این بود که در 
کار طراحی و مهندسی ناوشکن ها مهارت پیدا کردیم.

به گزارش روابط عمومی وزارت دفاع، منوچهر علیپور 
مشاور وزیر دفاع در صنایع دریایی و جانشین رئیس 
ســازمان صنایع دریایی وزارت دفاع بــا بیان اینکه 
تجهیزات دریایی به کار گرفته  شده در دریا از سوی 
نیروهای مسلح کشور به شکل تماما ایرانی ساخته 
شده اســت، گفت: تحریم ها گرچه سختی هایی را 
در این عرصه به کشــور تحمیل کرد، اما  سبب شد 
پیوند میان صنعت و دانشگاه برای طراحی شناورهای 
سنگین و فوق  ســنگین در نیروی دریایی به حدی 
پیشرفت کند که اکنون قادریم همه نیازها و تسلیحات 
نظامی به روز و منطبق با استانداردهای جهانی را با 
کمک صنایع داخلی تامین کنیم، اتفاقی که سبب 
شده است   ساخت تجهیزات نظامی در کشور سرعت 

بالایی به خود بگیرد و علاوه بر آن، هزینه ساخت این 
تجهیزات ازجمله ناوها در مقایســه با نمونه مشابه 

خارجی آن تا ۴5 درصد کاهش یابد.
علیپــور ادامــه داد: تــا پیــش از انقــلاب تمامی 
جنگ افزارهــای دریایی از خارج کشــور خریداری 
می شد. مهندسان ایرانی اجازه کوچک ترین دخالتی 
در انجام فرایندهای معمول نگهداری، تعمیر و ساخت 
قطعه را نداشتند و حتی این اجازه از سوی مستشاران 
خارجی به ایرانیان داده نمی شــد که قطعات مهم 
مربوط به ناوها و جنگ افزارهای دریایی را از نزدیک 
ببینند. وی افزود: با شــروع جنگ تحمیلی، برخی 
قطعات خراب شــد اما نمونه آن که قبلا خریداری و 
در انبارها موجود بود، به کارگرفته شــد. با این حال، 
برای رفع نیازها با اعتماد به صنایع کشور، آنان پای کار 
آمدند تا بخشی از نیازهای نیروی دریایی را به قطعاتی 
که به آن نیاز داشت، تامین کنند؛ اتفاقی که منجر به 
برقراری نخستین زمینه های پیوند صنعت با نیروی 

دریایی شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: روحیه الهی، اراده 
و همت مردم مهمترین رمز پیروزی ما در سخت ترین 
شرایط بوده اســت. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای در کنگره بزرگداشــت شهدا و سرداران شهید 
سازمان حفاظت اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
)عرشیان بی نشان( که در سالن اجلاس سران برگزار 
شد، اظهار داشت: دوران دفاع مقدس نمادی از فرهنگ 
قربان و عید قربان بود که پدر، پســر، برادر و دوست در 
کنار یکدیگر برای خداوند و برای پا گذاشتن روی رذائل 
جانفشانی کردند و با دشمن جنگیدند و این ها نمادهایی 
از شهدا و فرهنگ شهدا و اطاعت و فرمانبری در میدان 
جنگ است. وی بیان کرد: ما امروز وارثان چنین فرهنگی 
هستیم. یکی از نکاتی که امروز در این مجالس که در 
حقیقت مجالس ذکر یاد و نام شهدا است و یکی از برکات 
این جلســه که برای جامعه و ملت ما اثرگذار است، آن 
است که ما را از یک عامل مهم گمراه کننده که غفلت در 
زندگی است دور کند و ما را به خودمان بیاورد و مجلس 

ذکر شهدا ما را از غفلت خارج می کند.
رئیس مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: ما در 
دوران دفاع مقدس و فرهنگ جهاد و شهادت همکاری 
جمعی و ملی را با تمام معنای خودش دیدیم. میدان 
دفاع مقدس، میدان آزمایــش و عبور از خود و همه 
تعلقات دنیوی بود.قالیباف تاکید کرد: این روحیه عامل 
پیروزی ما بود و یک مسئله دیگر نقش مهم مردم در 
آن دوران بود. شاید خود ما هم زمانی که این کارها را 
انجام می دادیم و تصمیم می گرفتیم خیلی متوجه 
عمق موضوع نبودیم و شاید بر اساس یک نیاز به سمت 
آن رفتیم اما بعد حرکت و اراده جمعی مردم را دیدیم.

وی اظهار داشــت: بســیج تبلور عینی سازماندهی 
مردم در عرصه دفاع مقدس بود و در آن دوران شاهد 

هماهنگی جمعی و حرکت ملی و مجاهدت یکپارچه 
مردم از خانه ها تا پشــت خاک ریزها بودیم و روحیه 
الهی و اراده و همت مردم مهمترین رمز پیروزی ما در 
سخت ترین شرایط بوده است.رئیس مجلس شورای 
اسلامی گفت: در جنگ ظالمانه و تحمیلی که صدام به 
نمایندگی از مستکبران علیه جمهوری اسلامی ایران و 
ملت ما شروع کرد، همه کشورها علیه ایران بودند اما با 

حضور و همدلی مردم به پیروزی رسیدیم.
قالیباف ادامه داد: ما باید باور داشته باشیم که خداوند 
دوران دفاع مقدس و فرهنگ جهاد و شهادت، خدای 
عرصه اقتصاد، سیاست و فرهنگ هم هست و اگر با این 
نگاه در نحوه حکمرانی و مدیریتی خود توجه کنیم، قطعاً 
موفق خواهیم شد. شهید سلیمانی به سنت های الهی باور 
داشت و نوع رفتارش متکی بر همان باورهای دوران دفاع 
مقدس بود و جبهه مقاومت و نیروی قدس را در باورها 
زنده کرد.وی متذکر شــد: امروز مفتخریم که بگوییم 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی یک نهاد انقلابی، مکتبی، 
مردمی و ارزشی است. امروز ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی میراث دار فرهنگ شهدا و برخاسته از بطن مردم 
است و به تمام معنا یک نهاد انقلابی و کارآمد است. وی 
تاکید کرد: امروز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تمام 
قدرت در عرصه های ملی و منطقــه ای حضور دارد و با 
تســلط اطلاعاتی خودش بر منطقه و تسلط بر عرصه 
ملی همه توطئه های دشمنان انقلاب در داخل و خارج 
از کشور را می داند. این روزها زحمات سربازان گمنام 
عرصه های اطلاعاتی و امنیتی کشــور را می بینید که 
چگونه قدرتمندانه عمل می کنند. آیا سپاه با این عظمت 
و قدرت دشمن ندارد؟ دشمنان قسم خورده امت اسلامی 
متوجه نقش سپاه هستند و امروز مستکبران و دشمنان 
ما با روحیه ای که دارند، سپاه را در مقابل خود می بینند.

مدیرکل امور بیمه شدگان تأمین اجتماعی گفت: 
برای ارائه خدمات بیمه ای، 3۲ کارگزار رســمی 
 برون مرزی سازمان تأمین اجتماعی در 18کشور 
که بیشترین تعداد ایرانیان شاغل و مقیم را دارند در 
حال فعالیت هستند که برای سهولت در دسترسی 
افراد متقاضی، نام و مشخصات و اطلاعات تماس این 
کارگزاران در سایت رسمی اطلاع رسانی سازمان 

منتشر شده و در دسترس است.
مهدی شکوری با اشاره به اینکه ایرانیان شاغل یا 
ساکن در کشورهای دیگر هم می توانند درصورت 
تمایل، تحت پوشــش بیمه تأمین اجتماعی قرار 
گیرند و بیمه آنان ماهیت اختیــاری دارد، گفت: 
افراد متقاضی ایــن بیمه با اراده خود نســبت به 
عقد قرارداد و پرداخــت حق بیمه اقدام می کنند؛ 
بنابراین سازمان و بیمه شده متعهد به انجام تکالیف 
قانونی در این زمینه خواهند شد. هموطنان خارج 
از کشــور می توانند با پرداخت حق بیمه مقرر و با 
انتخاب یکی از دو نرخ 1۴ یا 18 درصد، خود را نزد 

تأمین اجتماعی بیمه کنند.
مدیرکل امور بیمه شدگان تأمین اجتماعی ادامه 
داد: همچنین در صورت تمایل افراد متقاضی بیمه 
در تأمین اجتماعی، امکان پرداخت ۹ درصد سهم 
درمان برای برخورداری از خدمات درمانی در داخل 
کشور نیز فراهم شده است. شکوری با اشاره به اینکه 
دریافت حق بیمه از متقاضیان بیمه ایرانیان خارج از 

کشور و پرداخت مستمری براساس پول رایج کشور 
انجام می شــود، گفت: پس از احراز شرایط برای 
بازنشستگی و مستمری بگیری، مستمری پرداختی 
افراد بیمه شده به حساب افتتاح شده آنها در داخل 

کشور واریز خواهد شد.
مدیرکل امور بیمه شدگان تأمین اجتماعی گفت: 
اکنون 3۲ کارگزار رسمی  برون مرزی سازمان در 18 
کشور دنیا فعالیت دارند که برای سهولت در دسترسی 
افراد متقاضی، نام مشخصات و اطلاعات تماس این 
کارگزاران در سایت رســمی این سازمان به نشانی  
www.tamin.ir آمده اســت و متقاضیان برای 
هر نوع فعالیت از جمله بیمه پردازی، انتقال سوابق 
بیمه ای، درخواست بازنشســتگی و سایر خدمات، 
امکان مراجعه برای دریافت خدمت از این مراکز را 
دارند. وی افزود: بــا توجه به پرداخت حق الزحمه 
خدمات این کارگزاران توســط تأمین اجتماعی، 
ایرانیان خارج از کشور هیچ مبلغی بابت درخواست 
و دریافت خدمات بیمه ای در ایــن کارگزاری ها 
پرداخت نخواهند کرد. شکوری همچنین گفت: 
ایجاد کارگزاری های رســمی تأمین اجتماعی در 
کشورهای دیگر متناسب با جغرافیای جمعیتی 
ایرانیان ساکن یا شــاغل در کشورهای مختلف 
اولویت بندی می شود و سازمان تأمین اجتماعی 
آمادگی دارد در همه کشورها برحسب نیاز آنها این 

کارگزاری ها را توسعه دهد.

ساخت بدنه ابتدایی ناوشکن دماوند ۲ در ۱۱  ماهاستفاده از اتوبوس های سه کابین کم کارکرد در تهران

قدرت سپاه برخاسته از مردمی بودن است

جزییات پوشش بیمه ای ایرانیان خارج از کشور

سياسیفرهنگی 

ورود وزیر ارشاد به مساله کسر غیرقانونی کارمزد کارتی از کتابفروشان

آلن آرکین بازیگر کهنه کار تئاتر و سینما درگذشت



اقتصاد2
ایران

۳۰ درصد قطعــات مورد نیاز 
لوازم خانگی وارداتی است

رئیــس اتحادیه لوازم خانگــی گفت: اکنون 
۳۰ درصد از قطعات مورد نیاز برای ســاخت 
لوازم خانگی وارداتی اســت. اکبــر پازوکی 
رئیس اتحادیه لوازم خانگی گفت: اکنون ۳۰ 
درصد از قطعات مورد نیاز برای ساخت لوازم 
خانگی وارداتی بوده، اما ارز مورد نیاز تامین 

نشده است.
او گفــت: مــاک تصمیــم گیــری در این 
مــورد بــازار نیســت و در ایــن خصــوص 
ســازمان حمایت تصمیم گیــر خواهد بود. 
رئیس اتحادیــه فروشــندگان لوازم خانگی 
درباره فروش اجناس قاچــاق در بازار گفت: 
در حــال حاضــر ۹۰ درصــد کالای قاچاق 
 لوازم خانگــی در فضای مجــازی به فروش 

می رسد.
 امروز همه برند های خارجی مثل »ال جی«، 
»سامسونگ«، »بوش«، »زیمنس« و »آاگ« 

در کشور ما قاچاق هستند.
پازوکــی گفــت: برخــی تولیــد کنندگان 
قیمت های خــود را بیــن ۵ تــا ۱۵ درصد 
 افزایش داده اند که ایــن موضوع غیر قانونی 

است.

ارز واردات چای تأمین شد
بــا مصوبــه ســتاد تنظیــم بــازار مقــرر 
شــد ارز تخصیص یافتــه بــرای چــای 
 در ســال ۱۴۰۲ از تــالار دوم باشــد 
و چای بــه گــروه کالایی ۲۲ منتقل شــود 
مشــروط بر اینکــه اتحادیــه مربوطه تعهد 
دهند مطابــق ضوابــط ســازمان حمایت 
 هیچ گونــه افزایشــی در قیمت چــای رخ 

نخواهد داد.
جلســه بررســی قیمت های جهانــی انواع 
چای در روز چهارشــنبه 7 تیرمــاه ۱۴۰۲ 
در محل معاونــت توســعه بازرگانی وزارت 
جهاد کشــاورزی با حضور اعضــای اتحادیه 
چای و رئیس ســازمان چای و دستگاه های 
نظارتــی و گمــرک و مدیــران معاونــت 
توســعه بازرگانی برگــزار شــد و قیمت ها 
پــس از دریافت نظرات اتحادیــه و گمرک و 
دستگاه های نظارتی و ســایر مراجع معتمد  
در کشــورهای مبدأ، توســط معاون توسعه 
 بازرگانی بررســی و پس از نهایی سازی اباغ 

شده است.
با مصوبه ســتاد تنظیــم بازار مقرر شــد ارز 
تخصیص یافته برای چای در ســال ۱۴۰۲ از 
تالار دوم باشــد و چای به گــروه کالایی ۲۲ 
منتقل شود مشروط بر اینکه اتحادیه مربوطه 
تعهد دهند مطابق ضوابط ســازمان حمایت 
هیچ گونه افزایشی در قیمت چای رخ نخواهد 

داد.

خبر

آنکتاد از رشــد ۵درصدی 
جــذب ســرمایه گذاری 
مســتقیم خارجی توسط 
ایران در سال ۲۰۲۲ خبر 
داد و اعام کــرد ایران در 
منطقه خاورمیانه پس از عربستان، عمان و بحرین 
بیشترین سرمایه خارجی را در این سال جذب کرده 
است. به گزارش تسنیم، کنفرانس تجارت و توسعه 
سازمان ملل )آنکتاد( در جدیدترین گزارش خود از 
سلسله گزارش های سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
از رشد ۵درصدی سرمایه گذاری مستقیم خارجی 

در ایران طی سال میادی گذشته خبر داد.
آمار منتشرشده از سوی آنکتاد نشان می دهد ایران 
در سال ۲۰۲۲ توانسته اســت یک میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی جذب 
کند. ایران در ســال ۲۰۲۱ بالغ بــر یک میلیارد و 
۴۲۵ میلیون دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
جذب کرده بود کــه بدین ترتیــب میزان جذب 
ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی ایران در سال 
۲۰۲۲ نسبت به ســال قبل از آن 7۵ میلیون دلار 

افزایش داشته است.
در ســال ۲۰۲۱ نیز میزان جذب ســرمایه گذاری 
مستقیم خارجی در ایران با رشد 6درصدی مواجه 
شــده بود. از ســال ۲۰۱8 تا ســال ۲۰۲۰ جذب 
سرمایه گذاری مســتقیم خارجی در ایران روندی 
نزولــی را طی می کرد اما طی ســال های ۲۰۲۱ و 

۲۰۲۲ این روند معکوس شــده است و شاهد رشد 
دوباره سرمایه گذاری مســتقیم خارجی در کشور 

بوده ایم.
ایران در سال ۲۰۱7 بالغ بر ۵ میلیارد و ۱۹ میلیون 
دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی جذب کرده 
بود که این رقم در سال ۲۰۱8 به ۲ میلیارد و ۳7۳ 
میلیون دلار، در سال ۲۰۱۹ به یک میلیارد و ۵۰8 
میلیون دلار و در سال ۲۰۲۰ به یک میلیارد و ۳۴۲ 
میلیون دلار کاهش یافته بود، اما در ســال ۲۰۲۱ 
میزان ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی به یک 

میلیارد و ۴۲۵ میلیون دلار و در ســال ۲۰۲۲ به 
یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار افزایش یافته است.

بر اســاس این گزارش، ایــران در ســال ۲۰۲۲ 
همچنین ۱۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی در کشورهای دیگر داشته است، این رقم 
برای ســال پیش از آن 8۲ میلیون دلار اعام شده 
بود. رشد ۵درصدی سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
در ایران طی سال ۲۰۲۲ در حالی است که میزان 
ســرمایه گذاری خارجی در جهان طی این ســال 
۱۳ درصد کاهش داشــته و به ۱۲۹۴ میلیارد دلار 

رسیده است. ایران میان کشــورهای جهان از نظر 
میزان جذب ســرمایه گذاری خارجی در رتبه 7۹ 
طی سال ۲۰۲۲ قرار داشته است. آمریکا با جذب 
سرمایه ۲8۵ میلیارد دلاری در رتبه نخست، چین 
با ۱8۹ میلیارد دلار در رتبه دوم و سنگاپور با ۱۴۱ 
میلیارد دلار در رتبه سوم از این نظر قرار داشته اند. 
میزان جذب سرمایه گذاری خارجی آمریکا در این 
 سال ۲6 درصد نسبت به ســال قبل از آن کاهش 

داشته است.
ایران از کشورهایی مثل بلغارستان، استونی، ایرلند، 
آلبانی، صربستان، ایسلند، پاکستان و ترکمنستان 
سرمایه خارجی بیشتری در سال ۲۰۲۲ جذب کرده 
است. در منطقه خاورمیانه نیز وضعیت ایران از نظر 
جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی خوب است. 
ایران میان ۱۰ کشور این منطقه از نظر میزان جذب 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی در سال ۲۰۲۲ در 

رتبه ۴ قرار گرفته است.
عربستان با جذب سرمایه 7 میلیارد و 886 میلیون 
دلاری در رتبه نخســت منطقه قرار گرفته است و 
عمان با ۳ میلیــارد و 7۱6 میلیون دلار و بحرین با 
یک میلیارد و ۹۵۱ میلیون دلار در رتبه های دوم و 
سوم از این نظر قرار گرفته اند. میزان جذب سرمایه 
خارجی در سایر کشورهای منطقه عبارت است از: 
ایران یک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلار، اردن یک 
میلیارد و ۱۳7 میلیــون دلار، کویت 7۵8 میلیون 
دلار، لبنــان ۴۵8 میلیون دلار، فلســطین ۲۳۳ 
میلیون دلار، قطر 76 میلیون دلار و عراق منفی ۲ 

میلیارد و 88 میلیون دلار.

ایران چهارمین کشور خاورمیانه از نظر جذب سرمایه خارجی شد

جذب ۱.۵میلیارد دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی

ثبت رکورد 5.۳ میلیون اظهارنامه 
مالیاتی اصناف و مشاغل

سخنگوی سازمان امور مالیاتی از ثبت رکورد 
بی ســابقه ۵.۳ میلیون فقره اظهارنامه و فرم 
تبصره ۱۰۰ قانون مالیات برای اصناف و مشاغل 
خبر داد. مهدی موحدی بک نظر با اعام پایان 
یافتن مهلت ارائه اظهارنامه و استفاده از تبصره 
۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم گفت: مجموع 
کل اظهارنامــه مالیات اصناف و مشــاغل که 
برای عملکرد سال گذشته ارائه شده است یک  
میلیون و ۳6۲ هزار و ۵۰7 فقــره اظهارنامه و 
مجموع کســانی که از تبصره ماده ۱۰۰ قانون 
مالیات اســتفاده کرده اند به ۳ میلیون و ۹86 
هزار و ۹۳8 فقره و مجموع کل کسانی که ارائه 
اظهارنامه و یا اســتفاده از تبصــره ۱۰۰ انجام 
داده اند به بیش از ۵ میلیــون و ۳۵۰ هزار نفر 
می رسند که نســبت به پارسال که در مجموع 
۴ میلیون و ۴۵۰ هزار فقره بود حدود ۹۰۰ هزار 

اظهارنامه جدید مالیاتی دریافت شده است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی تأکید کرد: ۵۰ درصد 
از کسانی که در قالب فرم تبصره ماده ۱۰۰ استفاده 
کرده اند مالیات آنها صفر اظهار شده است، یعنی از ۵۰ 
درصد اصناف خرد برای عملکرد سال ۱۴۰۱ مالیاتی 
نگرفته ایم. وی همچنین گفت: ۹۰ درصد صاحبان 
اصناف و مشاغل مالیات زیر ۱۰ میلیون تومان برای 
عملکرد یکسال اظهار کرده اند. وی همچنین در مورد 
مهلت ارائه اظهارنامه مالیات شرکت ها و اشخاص 
حقوقی گفت: مالیات این اشخاص از اول سال شروع 
شده و تا پایان تیرماه ادامه دارد که این اظهارنامه ها 

نیز در حال وصول است.

مرکز ملی رقابت:
مونتــاژکاران بــه قیمت های 

شورای رقابت تمکین کنند
مدیر روابط عمومی مرکــز ملی رقابت با تاکید بر 
اینکه خودروسازان باید به قیمت های شورای رقابت 
تمکین کنند، گفت: مردم می توانند از خودروسازان 
متخلف شکایت کنند. »سپهر دادجوی توکلی« 
درخصوص گایه های مطرح شده از سوی مردم 
درباره عــدم تمکین خودروســازان مونتاژکار به 
قیمت های تعیین شده از ســوی شورای رقابت، 
افزود: از نظر قانونی همه نهادهای نظارتی نظارتی 
به صورت متفق القول پشتیبان قیمت های اعامی 
توسط شورای رقابت هســتند. وی بیان داشت: 
چنانچه مردم در این زمینه و بالاتر بودن قیمت ها 
نسبت به نرخ های اعامی شورای رقابت شکایتی 
از خودروسازان دارند، می توانند نسبت به تنظیم 
شکایت اقدام کنند که در این زمینه همه شکایت ها 
در شورای رقابت ثبت شده و یک به یک در حال 

صدور حکم است.
مدیر روابط عمومی مرکز ملی رقابت با اشاره به 
تعیین تکلیف قیمتی برخی خودروها، از بررسی 
قیمتی دیگر خودروهای مونتــاژی خبر داد و 
تاکید کرد: اگر خودروساز قیمت هایی بالاتر از 
قیمت های شورای رقابت از مردم مطالبه کند، 
تخلف کرده و شکایات مربوطه در این زمینه به 
طور قطع بررسی شده و احقاق حق خواهد شد.

وی درخصوص مطرح شــدن برخی شــایعات 
برگزاری جلسات بین مونتاژکاران و شورای رقابت 
برای تعیین قیمت های جدیــد، تصریح کرد: از 
زمانی که خودرو مجدد به شورای رقابت بازگشته، 
کارگروه خودرو به طور مســتمر بین این شورا، 
خودروسازان، قطعه سازان و سایر ذی نفعان برگزار 
می شود که امری طبیعی است. دادجوی توکلی در 
پایان بار دیگر تاکید کرد: قیمت های شورای رقابت 
کاما کارشناسی و قابل دفاع است و خودروسازان 

باید به قیمت های تکلیفی عمل کنند.

با دستور دادستانی؛
۱۳ درگاه فروش بلیت غیر مجاز 

هواپیما مسدود شد
معاون هوانــوردی و بیــن الملل ســازمان 
هواپیمایی کشوری از مسدود شدن ۱۳ درگاه 
متخلف فروش بلیت هواپیما خبر داد. حسن 
خوشــخو در گفتگوی اختصاصی با خبرنگار 
خبرگزاری صدا و سیما گفت: در ادامه برخورد 
با پایگاهها و نرم افزارهای موبایلی متخلف، با 
پیگیری  های ســازمان هواپیمایی کشوری و 
دستور دادستانی، ۱۳ درگاه فروش بلیت غیر 
مجاز دیگر مسدود شدند. وی افزود: بر اساس 
دستور دادستانی، ســایت های دیجی چارتر، 
نیلی پــرواز، بیلیت کار، وان بلیت، اســکای 
تیکت، بیلیت ایر، 7۲۴Ch، سایه سیر دات آی 
آر و دات کام، ایران چارتر، چارتر 7۲۴، ایست 
تراول و اکسین ۲۴ به عنوان سایت های غیر 

مجاز شناخته و مسدود شدند.
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بر اساس آمارهای رسمی منتشر شده، مجموع 
مبادلات بازرگانی ایران در بهار امسال به بیش از 
۲6 میلیارد دلار رسید که چین مانند سال های 
گذشته در صدر جدول شــرکای تجاری ایران 
قرار دارد و مجموع مبــادلات بازرگانی خود را 
 با ایران را بــه رقمی بیــش از 7.۵ میلیارد دلار 

رسانده است.
جدیدترین گزارش گمرک جمهوری اســامی 
ایران نشــان می دهد که در ســه ماهه نخست 
ســال جاری میزان صادرات قطعــی کالاهای 
غیرنفتی کشــور )به اســتثنای نفت خام، نفت 
کوره و نفت ســفید و همچنین بدون صادرات 
از محل تجــارت چمدانی( بالغ بــر ۳۵ میلیون 
و ۴۹۵ هزار تــن، بــه ارزش ۱۲ میلیارد و ۴6۲ 
میلیون دلار بوده اســت که در مقایسه با مدت 
مشــابه ســال قبل افزایش ۲۴.۴۲ درصدی در 
 وزن و کاهش 8.8۴ درصــدی در ارزش دلاری 

داشته است.
 همچنین میــزان واردات کشــور در این مدت 
بــا افزایشــی یــک درصــدی در وزن و ۵.7۹ 
درصــدی در ارزش دلاری در مقایســه با مدت 
مشابه ســال گذشته به ارقام هشــت میلیون و 
 ۵۵7 هزار تــن و ۱۴ میلیــارد و ۱۹ هزار دلار 

رسیده است.
در بهار امسال بیشــترین میزان صادرات ایران 
به مقصد کشــورهای »چین«، با رقمی بالغ بر 
ســه میلیارد و ۵۴۰ میلیون دلار و سهم ۲8.۴۰ 

درصدی از کل ارزش صــادرات، »عراق« با دو 
میلیــارد و ۳۴۹ میلیون دلار و ســهم ۱8.8۵ 
درصدی، »ترکیه« بــا یک میلیــارد و و 7۳۵ 
میلیون دلار و ســهم ۱۳.۹۲ درصدی، امارات 
متحده عربی با یک میلیون و ۳۴۳ میلیون دلار و 
سهم ۱۰.78 درصدی و هند با ۴8۹ میلیون دلار 
و ســهم ۳.۹۲ درصدی از کل  صادرات، صورت 

گرفته است.
در همین بــازه زمانی، امارات متحــده عربی با 
اختصــاص رقمــی بالغ بر چهــار میلیــارد و 
۹6 میلیون دلار و ســهمی در حــدود ۲۹.۲۲ 
درصد از کل ارزش واردات در جایگاه نخســت 
کشــورهای طرف معامله قرار گرفته است. پس 
از آن، کشــورهای »چین« با چهــار میلیارد و 
۳6 میلیــون دلار و ســهم ۲8.7۹، درصــدی، 
»ترکیه« با یک میلیــون و ۵۳8 میلیون دلار و 
سهم ۱۰.۹7 درصدی، »آلمان« با ۵۴8 میلیون 
دلار و ســهم ۳.۹۱ درصدی و »هنــد« با ۵۰۱ 
میلیون دلار و سهم ۳.۵7 درصدی از کل ارزش، 
 واردات جزو کشــورهای عمده طــرف معامله 

واردات بوده اند.
در ســه ماهه نخســت ســال جــاری میزان 
ترانزیــت خارجــی کشــور در حــدود ســه 
میلیون و ۵۳۹ هزار تن بوده اســت که نســبت 
به رقم ســه میلیون و 8۴۱ هزار تن بهار ســال 
 گذشــته کاهــش 7.86 درصــدی را تجربــه 

کرده است.

عدم تمایل انبوه سازان به ساخت و ساز در بافت 
فرسوده با وجود سیاست هایی مبنی بر تخفیف 
عوارض ساخت، گویای این مطلب است که این 
طرح ها آنگونه که باید بــرای بخش خصوصی 

جاذبه نداشته است.
یکی از مهم ترین معضات شــهرها این روزها 
بافت های ناکارآمد است چراکه فرسودگی برخی 
از این بناها به گونه ای است که با وقوع یک زلزله، 
فاجعه دور از انتظار نیست. بافت های فرسوده در 
یک دوره زمانی به دلیل عدم پیروی از یک برنامه 
منسجم و عوامل کالبدی بافت محل ایجاد شد 
بر این اساس ســال 78 قانون ساماندهی بافت 
ناکارآمد باهدف توسعه و بهبود شرایط زندگی 
در بافت های ناکارآمد شــهری تصویب و بعدها 
این طرح بــا ادبیات جدیدی به نــام بازآفرینی 

شهری مطرح شد.
با گذشــت قریب به دو دهه از ایــن طرح هنوز 
اتفاق چشمگیری در بافت فرسوده نیفتاده است 
که به باور کارشناسان این نشــان می دهد ما با 
مشــکاتی فراتر از وجود بسته های تشویقی در 
بافت ناکارآمد مواجه هستیم. عضو انجمن انبوه 
سازان مسکن گلستان با بیان اینکه بافت فرسوده 
لکه ننگی برای هر شهر به شــمار می رود، می 
افزاید: روشی که شهرداری برای تخفیف عوارض 
و تجمیع گذاشــته با فرمولــی عجیب و غریب 

محاسبه می شود.
فاطمه عبداللهی ضمن انتقاد از سیاســت های 

ســاخت و ســاز در بافت فرســوده، می افزاید: 
شهرداری ها مدت زمان پروانه ساخت را ۲۴ ماهه 
صادر می کنند درحالیکه متاسفانه ۱۲ ماه از سال 
برای طی فرایند هــای اداری هدر می رود. یک 
سال باقیمانده هم برای ساخت و ساز زمان اندکی 
اســت که باز هم برای تمدید آن، شهرداری ها 
رقم بالایی دریافت می کنند. وی افزود: برخورد 
شهرداری ها با انبوه ســازان سلیقه ای است به 
طوریکه سال گذشته شهرداری گرگان عوارض 
ساخت و ساز در شهرک سروش را ۵۰ درصد در 
نظر گرفت درحالیکه همین عوارض برای منطقه 

قلعه حسن 67۰ درصد اعام شد.
به باور انبوه ســازان، خلف وعده دولت به طرح 
های تشــویقی برای ســاخت و ســاز در بافت 
فرسوده، فرایند طولانی اخذ مجوز و ناهماهنگی 
بین دستگاه ها منجر به بی میلی سازندگان برای 
فعالیت در بافت فرسوده شــده و این موضوعی 
است که یک عضو انجمن انبوه سازان مسکن هم 
آن را تاکید می کند و در گفتگو با خبرنگار بازار، 
می گوید: خلف وعده دولت در ایفای تعهداتش 

باعث این شرایط شده است.
محمدصادق پارســا مهر در توضیح عدم توسعه 
ســاخت و ســاز در بافت فرســوده، می افزاید: 
متاسفانه تســهیات و تخفیفات ساخت و ساز 
در بافت فرسوده منوط به برخی آیتم های دیگر 
شده که آن هم به واســطه عدم هماهنگی بین 

دستگاه ها منجر به توقف طرح شد. 

محرابیان با اشــاره به افزایش ۴ درصدی میزان مصرف برق در بخش 
خانگی گفت: با مدیریت لحظه ای مدیران و آماده باش گروه های امدادی 
تاش می شــود هیچ گونه مشکلی در پســت های توزیع و فوق توزیع 
همزمان با کنکور رخ ندهد. علی اکبر محرابیان وزیر نبرو در جلسه برخط 
با مدیران صنعت برق کشور در سراسر کشور به اقدامات اثرگذار صورت 
گرفته در صنعت برق کشور از زمان آغاز اوج مصرف انرژی در کشور اشاره 
کرد و گفت: مقایسه اقدامات صورت گرفته برای رفع ناترازی موجود در 
صنعت برق کشور بیانگر انجام اقدامات مفید و موثر در این باره است که 
اثرات مثبت خود را در زندگی مردم، کسب و کار، تولید کشور، تجارت، 

بهداشت و درمان نشان داده است.
وزیر نیرو با تاکید بر اهمیت بهره مندی از امکان حداکثر تولید، انتقال و 
توزیع برق برای افزایش سطح رضایتمندی مردم، افزود: انجام اقدامات 
عالمانه، کارشناسانه و مبتنی بر آخرین تکنولوژی و فناوری روز دنیا را 
می توان شاخص ترین فرآیند صنعت برق کشور در ایام اوج بار مصرف 
عنوان کرد. این تجربه بیانگر آن است که چگونه می توان با یک برنامه 
صحیح و مدیریت متمرکز و نیز با بهره مندی از ظرفیت های کشــور، 
بسیاری از مشکات و موانع را برطرف کرد و پشت سرگذاشت. او ضمن 
ارزیابی مثبت درخصوص پیشرفت شاخص ها در مدیریت و تامین برق 
کشور، گفت: از ابتدای آغاز اوج مصرف تاکنون در مقایسه با سال گذشته، 
چهار درصد رشد مصرف برق را تجربه کرده ایم و پیش بینی می شود با 

افزایش دمای هوا در روز های آتی این روند ادامه یابد.
وزیر نیرو ادامه داد: هم اکنون دمای هوای کشور در مناطق جنوبی، شرقی 
و مرکزی بالاست و در هفته های آینده )پنج هفته پیش رو( گرمای هوا 
نسبت به شرایط نرمال افزایش می یابد؛ این شرایط می طلبد مدیریت 
دقیق تری در خصوص تامین و مصرف بــرق صورت گیرد. محرابیان با 
اشاره به انتشار مصوبه شورای امنیت ملی در هفته گذشته، افزود: بر اساس 
برنامه ای که از قبل تقدیم شده بود مفاد این بخش نامه تنظیم، و تاکید شد 
که در مدیریت برق کشور دخالت غیرحرفه ای صورت نگیرد و دستورات 

این مصوبه به طور کامل رعایت شود.

او با تاکید بر ضرورت تکمیل ۴7 پروژه راهبری شبکه و انتقال و کاهش 7۰ 
درصدی حوادث این حوزه در مقایسه با سال گذشته افزود: انتظار می رود 
با اقدامات مطلوب در بخش خطوط، انتقال شــبکه، پست و... کم ترین 
مشکل را در حوزه حوادث داشته باشیم؛ تاش ما این است که محدودیت 
و حوادث مربوط به شبکه را به صفر برسانیم. وزیر نیرو درباره روشنایی 
معابر توضیح داد: روشنایی معابر شهری به صورت یکی در میان مشروط به 
تامین نور کافی و استاندارد است و در این صورت قابل قبول خواهد بود؛ در 
این زمینه نمی خواهیم تجربه سال ۱۴۰۰ تکرار شود. تردد در شهر بخشی 
از زندگی مردم و شهروندان است و نباید شهر را به تاریک خانه تبدیل کرد.
محرابیان ضمن تشریح عملکرد مدیریت مصرف برق خانگی در سال 
گذشته، گفت: در سال ۱۴۰۱ مصرف برق در بخش خانگی ۴.۵ درصد 
در زمان اوج بار مصرف کاهش یافت، اما اعداد امروز این مساله را نشان 
نمی دهد، بنابراین باید تاش شود از طریق اطاع رسانی بهتر به این مهم 
دست یابیم. وزیر نیرو رمز موفقیت عملکرد وزارت نیرو را مدیریت مصرف 
بخش خانگی برشمرد و گفت: امروز مهم ترین نکته مدیریت مصرف بخش 
خانگی است؛ این در حالی است که مشوق های بسیاری برای مشترکان 
برق خانگی برای مدیریت مصرف پیش بینی شده و لازم است به واسطه 
نوآوری در اطاع رسانی و بهره مندی از ابزار رسانه، رادیو، شبکه تلویزیونی، 

مصاحبه و حضور در مساجد و نماز های جمعه این مهم را پیگیری کرد.
او با تاکید بر انجام اقدام تحولی در موضوع مدیریت مصرف خانگی، تاکید 
کرد: باید در 6 هفته پیش رو در این بخش اقدامات تحولی و انقابی صورت 
گیرد چرا که خط قرمز ما خاموشی بخش خانگی است و هیچ از شرکت ها 
نباید از این خط قرمز عبور کنند. محرابیان دربــاره نصب کنتور برق بر 
چاه های کشاورزی تاکید کرد که اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده، اما 
نکته مهم این است که باید در کنار پیشبرد امور، مواظبت کرد تا به کشاورز 
و تولید کشور آسیبی وارد نشود. محرابیان در ادامه با اشاره به آمادگی ۹۹ 
درصدی نیروگاه های کشــور برای تامین برق، اضافه کرد: حدود ۱۵۰۰ 
مگاوات نیروگاه که به دلایل مختلف در دســت تعمیر است باید هرچه 

سریع تر و طی روز های آینده به مجموعه نیروگاه های کشور اضافه شود.

رییس بخش زلزله مرکز تحقیقات وزارت شهرسازی اظهار داشت: 
طبق مطالعات انجام شده حدود ۱۰۰۰ ساختمان بلند مرتبه بالای 
۱۲ طبقه بر روی گسل ساخته شده اند که نیمی از این ساختمان ها 

در منطقه یک تهران واقع شده اند.
علی بیت الهی درباره اقدامات اخیر شــهرداری تهران و احتمال 
صدور مجوزها برای ساخت و ســاز های برج در حرایم گسلی از 
جمله ســاخت هتل ۳۰ طبقه در منطقه ولنجک بر روی حریم 
گسلی اظهار داشت: آنچه در رســانه ها نقل شده اینکه گویا قرار 
است برج ۳۰ طبقه ای با کاربری هتل در منطقه ولنجک ساخته 
شود و مطلبی از قول شهردار تهران در رسانه ها نقل شده مبنی بر 
اینکه »برخی از اســاتید حوزه معتقدند امکان ساخت این برج بر 
روی گسل یا در حرایم گسلی وجود دارد اما اعام کرده ایم درباره 
امکان ساخت این برج بر روی گســل از مرکز تحقیقات مسکن 

وزارت راه و شهرسازی استعام گرفته شود.«
وی با اشاره به اظهارات شــهردار تهران درباره دریافت استعام 
از مرکز تحقیقات شهرســازی وزارت راه و شهرســازی گفت: در 
جریان استعامی که توسط شــهردار تهران گفته شده، نیستم و 
البته درخواستی به بخش زلزله که متولی این امر است، نرسیده 
و موضوعی به این بخش ارجاع داده نشــده است. بخش زلزله که 
مســئولیت این موضوع را برعهده دارد، هنوز استعامی دریافت 
نکرده  ا ست. در مجموع اگر هم استعامی صورت بگیرد، طبق قانون 
احداث ساختمان های بلند مرتبه در حرایم گسلی ممنوع است.  

رییس بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی تاکید 
کرد:  براساس مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی که اباغ هم 
شده، در نقشه های شهر تهران و نقشه حرایم گسلی که براساس 
آن پروانه های ســاخت صادر می شود، تاکید شــده که احداث 
ساختمان های بلند مرتبه و برج )ساختمان های بالای ۱۲ طبقه( 
در حرایم گسل ها ممنوع است و این مصوبه از سال ۹7 اباغ شده 

و به اجرا می رسد.  

بیت الهی ادامــه داد: مصوبات این شــورا حکم قانــون را دارد و 
این ممنوعیت از ســال ۹7 اعمال می شــود و نباید ساختمانی با 
خصوصیاتی از جمله بیش از ۱۲ طبقه، با کاربری بیمارســتانی، 
مدارس، پمپ بنزین و گاز و با درجه اهمیت بســیار زیاد -که در 
آیین نامه ۲8۰۰ برای تعریف ساختمان با اهمیت بالا آمده است که 
آن دسته از ساختمان هایی که بعد از وقوع زلزله ضرورت دارد سر 
پا بمانند و به مردم خدمات ارایه دهند- در حرایم گسلی ساخته 
شوند. البته ساخت ســاختمان کوتاه مرتبه با کربری مسکونی با 
رعایت استانداردها و ضوابط اعام شده در این محدوده ها بامانع 

است.
عضو هیات علمی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی افزود:  
آنچه که درباره هتل ولنجک شــنیده ایم کــه البته موضوعی به 
صورت رسمی به دست ما نرســیده؛ این اســت که این هتل بر 
اساس ۳۰ طبقه طراحی شده، بنابراین این هتل هم مشمول موارد 
ممنوعیت احداث می شــود. درباره اینکه این هتل دقیقا بر روی 
گسل قرار دارد یا نه؟ از آنجایی که هنوز به طور رسمی مختصات 
این هتل ارایه نشــده نمی توان در این باره اظهار قطعی داشــت. 
 اما اگر بر روی حرایم گسلی تهران واقع شــده باشد، ساخت آن 

ممنوع است.  
وی تاکید کرد: تمام مردم می دانند بر روی زون گسلی بیشترین 
انرژی زلزله تخلیه می شود و اگر ســاختمان های متراکم و بلند 
مرتبه و ســاختمانی با مخازن ســوخت و آب بر روی این حرایم 
ساخته شوند، خسارت ثانویه ایجاد می کنند و ممنوعیت ساخت 
این ساختمان ها  بر این فلسفه است که تخریب این ساختمان ها 
پس از زلزله ضربه ســنگین تری وارد می آورد، به همین دلیل از 
۳۰ سال گذشته ساخت این ســاختمان ها بر روی گسل ممنوع 
بوده اما در ســال ۹7 نقشه گسل و حرایم گســل ها تصویب شد 
 که بر اســاس آن امروز می  دانیم کــه در چه نقاطــی نباید این 

ساخت و ساز ها انجام شود.

انبوه سازان به ساخت و ساز در بافت فرسوده میل ندارندچین همچنان بزرگترین شریک تجاری ایران

مصرف برق صنایع بزرگ ۲۰ درصد افزایش یافت

رشد ۴ درصدی مصرف برق خانگی
رییس بخش زلزله مرکز تحقیقات وزارت شهرسازی:

۱۰۰۰ برج در تهران بر روی گسل ساخته شده  است

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئيس اتحاديه فروشندگان و تعميرکاران ماشين هاي دوخت و بافت 
و لوازم مربوطه تهران گفت: اجازه وارادات چرخ خياطي و ماشــين 
آلات بافت با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ توماني داده شده است؛ ولي گمرک 
کالاهاي ما را ترخيص نمي کند و مي گويد بايد با ارز ۳۸هزار و ۵۰۰ 

تومان کالا وارد کنيد.
عباس منزوي، رئيس اتحاديه فروشندگان و تعميرکاران ماشين هاي 
دوخت و بافت و وسايل مربوطه تهران در گفت وگو با پايگاه خبري 
اتاق اصناف بيان کرد: مشکلي که اخيرا با آن دست به گريبان هستيم 
اين که بعد از مدت ها با نامه نگاري و رفت و آمدهاي بسيار توانستيم 

اجازه واردات چرخ خياطي و ماشــين آلات بافت را با ارز ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان بگيريم.

وي ادامه داد: ماشين آلات و چرخ هاي خياطي از خارج خريداري و 
وارد گمرک ايران شد؛ ولي موقع ترخيص کالاها مي گويند که ضوابط 
و شرايط عوض شده و شــما بايد با ارز ۳۸ هزار و ۵۰۰ توماني کالا 
وارد کنيد و ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ توماني به شما تعلق نمي گيرد. حالا 
ما مانده ايم با کالاهاي در گمرک مانده و نمي دانيم که چگونه اين 
معضل را حل کنيم، در حاليکه با هر چرخ خياطي که وارد چرخه کار 

شود براي چهار نفر اشتغال زايي ايجاد مي شود.

منزوي در مــورد ديگر مشــکلات و چالش هاي پيــش روي اين 
اتحاديه گفــت: وضعيت کســب و کار در صنف ما هــم مانند تمام 
اصناف در رکود نســبي به ســر مي برد. قدرت خريد مردم کاهش 
يافته و تقاضا بســيار کم اســت. وي افزود: به خاطر افزايش شديد 
قيمت ها خريد يا تعويض چرخ خياطي يا ماشــين بافت خيلي کم 
شده است. بيشــتر مردم به مدل هاي قديمي بســنده کرده اند و 
با همان ها مشــغول به کار هســتند و در صورت خراب شدن آنها 
 را تعمير مــي کنند چون تــوان خريد چرخ يا ماشــين بافت مدل

 بالاتر را ندارند.

ميزان درصد پرشدگی سدهای کشور که تا ۱۳ خرداد سال جاری به 
۶۵ درصد رسيده بود که اين رقم تا روز ۱۰ تير ماه امسال با کاهش ۴ 
درصدی روبرو شده و به ۶۱ درصد رسيد. هم زمان با ورود به روزهای 
گرم تر ســال و افزايش تقاضای مصرفی آب، حجــم آب موجود در 

سدهای کشور نيز کاهش يافته است.
تازه ترين گزارش مرکز اطلاعات و داده های آب کشور نشان می دهد 
درحالی که از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۱( تا ۱۰ تير 
حجم آب موجود در ســدهای کشــور ۳۰ ميليارد و ۱۱۰ ميليون 
مترمکعب شــده اين رقم در ۲۷ خرداد ۳۱ ميليارد و ۲۲۰ ميليون 

مترمکعب بوده است.

ســال گذشــته در همين بازه زمانی حجم آب موجود در ســدها 
۲۵ ميليــارد و ۵۰ ميليــون مترمکعب بوده که نســبت به ســال 
گذشــته ۲۰ درصد رشــد را نشــان می دهد. حجم آب ورودی به 
ســدهای کشــور از ابتدای ســال آبی جــاری )ابتــدای مهرماه 
۱۴۰۱( تا ۱۰ تيــر در عين حال هم نســبت به ۲۷ خــرداد و هم 
 نســبت به مــدت مشــابه ســال آبی گذشــته بــا رشــد همراه 

شده است.
ميــزان آب ورودی بــه ســدها از ابتــدای ســال آبی جــاری تا 
۱۰ تيــر بــه عــدد ۳۵ ميليــارد و ۸۴۰ ميليــون مترمکعــب 
رســيده کــه بــا رشــد ۲۹ درصدی نســبت بــه مدت مشــابه 

ســال گذشــته همــراه اســت. ســال گذشــته در هميــن بازه 
 زمانی حجــم آب ورودی به ســدها ۲۷ ميليــارد و ۸۶۰ ميليون 

مترمکعب بود.
حجم آب خروجی از سدهای کشــور نيز از ابتدای سال آبی جاری 
تا ۱۰ تيرماه ۲۴ ميليارد و ۷۸۰ ميليون مترمکعب شــد. سال آبی 
گذشــته اين ميزان ۲۱ ميليارد و ۹۹۰ ميليون مترمکعب بوده که 
رشد ۱۳ درصدی را نشان می دهد. حجم آب سدهای تأمين کننده 
آب شرب و کشاورزی در حالی با کاهش همراه شده که اخبار رسيده 
 از تعدادی از شــهرها و استان های کشــور حاکی از افزايش ميزان 

مصرف آب است.

مديرکل آسيای جنوبی سازمان توســعه تجارت گفت: با جديت به 
دنبال برقراری تجارت ترجيحی با هندوستان که در اين راستا در حال 

بررسی و دسته بندی موانع مختلف هستيم.
هادی طالبيان مقدم مديرکل آسيای جنوبی سازمان توسعه تجارت 
ايران در مورد گســترش روابط تجاری با هندوستان، اظهار داشت: 
حجم تبادلات هندوستان با کشورهای ديگر زياد است و با توجه به 
اينکه هند در حوزه های فناوری، ارتباط با جهان، کريدور شــمال- 
جنوب و… فعال است، به دنبال گسترش روابط با اين کشور به ويژه 

از طريق برقراری تجارت ترجيحی هستيم.
وی افزود: در اين رابطه مشــکلات و موانعی داريم که در حال دسته 

بندی اين موانع در قالب های تعرفه ای، تحريمی، غيرتحريمی و… 
هســتيم. طرف هندی در مورد موانع غيرتحريمی پيشنهاداتی هم 
داشته است. طالبيان مقدم ادامه داد: چندی پيش فرصت های حضور 
در بازار هندوستان در سازمان توســعه تجارت برگزار شد که در آن 
همايش سفير جديد هندوستان از برگزاری مذاکرات برای برقراری 
تجارت ترجيحی اســتقبال کرد و ما نيز پيگير هســتيم تا جلسات 

برگزار شود.
مديرکل آسيای جنوبی سازمان توســعه تجارت ايران با بيان اينکه 
بازار هند بازار خوبی برای صادرات محصولات ايران در سطح آسيا و 
دنيا است، يادآور شد: پارسال حجم تجارت بين ايران و هند -بدون 

نفت خام و اوره- به نزديک ۵ ميليارد دلار رسيد. وی تصريح کرد: با 
توجه به وضعيت جديدی که در منطقه و جهان رخ داده هدف ما در 
سازمان توسعه تجارت اين اســت که با دعوت از طرف های خارجی 
برای حضور در ايران، بتوانيم راه حل های جديد خود را عنوان کنيم. 
ما به دنبال آن هســتيم که با روی باز ديپلماسی اقتصادی کشور را 
به سمت ديپلماسی منطقه و همســايگان نيز سوق دهيم. در اغلب 
ســال ها هند جزو پنج شــريک اصلی صادرات و واردات ايران بوده 
است که بر همين اساس در بهار امسال ميزان صادرات ايران به هند 
 ۴۸۹ ميليون دلار و ميزان واردات از اين کشــور ۵۰۱ ميليون دلار 

بوده است.

مدير هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ايران گفت: در آيين نامه جديد 
تعرفه های گاز بحث پاداش مصرف و خوش مصرفی هم برای بخش خانگی 
و هم بخش های غيرخانگی از جمله صنايع و مشترکان عمده اعلام خواهد 
شد. مســلم رحمانی، مدير هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ايران 
اظهار داشت: بر اساس جز يک بند "ز" و بند "ل" تبصره ۱۵ قانون بودجه، هم 
بايستی الگوی مصرف را مجددا بررسی می کرديم و هم تعرفه های گاز را برای 
پلکان های مختلف تعيين می کرديم. وی افزود: با همکاری که با کميسيون 
انرژی مجلس شورای اسلامی و کميسيون اقتصادی دولت داشتيم، پيشنهادات 
به دولت ارائه شد و مصوبه اخذ شد و اين آيين نامه جديد تعرفه ها به زودی اعلام 

عمومی خواهد شد. عضو هيئت مديره شرکت ملی گاز ايران تصريح کرد: نسبت 
به تعرفه سال گذشته تفاوت اين آيين نامه جديد در اين است که پلکان های 
مصرف به جای ۷۵ مترمکعبی، ۱۰۰ مترمکعبی است. وی ادامه داد: برای هر 
اقليم از ۵ اقليم سقف مصرف مشخص شده، که در گذشته اين تعيين الگوی 
مصرف به شفافيتی که در آيين نامه جديد وجود دارد، نبوده است. رحمانی 
اذعان داشت: در آيين نامه جديد، بحث پاداش مصرف و خوش مصرفی هم 
برای بخش خانگی و هم بخش های غيرخانگی از جمله صنايع و مشترکان 
عمده اعلام خواهد شد. مدير هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ايران 
در خصوص جريمه پرمصرفی گفت: جريمه پرمصرفی همان پلکان های ۱۱ و 

۱۲ خواهد بود که تعرفه های نهايی از آنها اخذ می شود. رحمانی با بيان اينکه 
"در آيين نامه جديد هيچ افزايش تعرفه ای نسبت به گذشته نداشته ايم و فقط 
پلکان ها تغيير کرده"، گفت: تعرفه ها بر اساس همان آيين نامه آذرماه سال 
گذشته است، منتها اين تعرفه ها در زمســتان سال گذشته با دستور رئيس 
جمهوری مشمول ۷۰ درصد تخفيف شد، امسال ديگر آن تخفيف شامل حال 
مشترکان نمی شود. وی افزود: الگوی مصرف به اين گونه است که در سه پلکان 
اول، الگوی مصرف متعارف است، پلکان های بعدی به ترتيب مصرف متوسط، 
پرمصرف و بسيار پرمصرف خواهند بود که برای بسيار پرمصرف ها بحث قيمت 

۶۰۰۰ تومان به ازای هر مترمکعب امسال اجرايی خواهد شد.

بدعهدي مسئولان و چرخ خياطي هاي در گمرک مانده

فقط ۶۱ درصد ظرفيت حجم سدهای کشور آب دارد

تجارت ترجيحی با هند برقرار می شود

جزئيات آیين نامه جدید تعرفه های گاز
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رئيس اتحاديه نان هــاي فانتزي)حجيم و نيمه 
حجيم( تهــران گفت: پس از آن شــوک بزرگ 
افزايش ۱۰ برابري قيمــت آرد واحدهاي توليد 
نان هاي حجيــم و نيمه حجيم بــه ۷۰ درصد 
توليد خــود بازگشــتند. محمدجــواد کرمي، 
رئيس اتحاديه نان هــاي فانتزي)حجيم و نيمه 
حجيم( تهران در خصــوص وضعيت تخصيص 
آرد به واحدهــاي توليدي نان هــاي حجيم و 
نيمه حجيم و فعاليت آنها اظهار داشت: اگر چه 
مشکل تخصيص آرد يارانه اي به نان فانتزي ها 
مرتفع نشده اســت؛ اما پس از آن شوک بزرگ 
افزايش ۱۰ برابري قيمــت آرد واحدهاي توليد 
 نان هاي حجيم و نيمه حجيم به ۷۰ درصد توليد 

خود بازگشتند.
وي با بيان اينکه واحدهاي صنفي توليد نان هاي 
فانتزي به دستگاه هاي هوشمند خريد نان مجهز 
نشدند، افزود: به واحدهايي که اين دستگاه هاي 
داده شده بايد آنها را عودت دهند. رئيس اتحاديه 

نان هاي فانتزي)حجيــم و نيمه حجيم( تهران 
گفت: اکنون اين خمير مايه بدون اينکه نياز داخل 
را تامين کند صادرات شده و اجازه واردات آن به 

دليل توليد در داخل داده نمي شود
کرمي در خصوص معظل جديدي که پيش پاي 
توليدکنندگان نان هاي فانتزي است، بيان کرد: 
اکنون مشکل اصلي ما مواد اوليه است که در بازار 
کمياب شده است. وي با بيان اينکه خمير مايه 
يکي از ارکان مهم در توليد نان فانتزي اســت، 
خاطرنشــان کرد: اکنون اين خمير مايه بدون 
اينکه نياز داخل را تامين کند صادرات شــده و 
اجازه واردات آن به دليل توليــد در داخل داده 

نمي شود.
رئيس اتحاديه نان هــاي فانتزي)حجيم و نيمه 
حجيم( تهران عنوان کرد: بايــد با برنامه ريزي 
مناسب يا پس از تامين نياز داخلي صادر شود و 
يا اجازه واردات داده شود تا اين صنف با مشکل 

تامين مواد اوليه روبه رو نشوند.

رئيس اتحاديه توليدکنندگان و فروشــندگان 
آبميوه، بستني و کافي شــاپ تهران بيان کرد: 
تورم بر ميزان تقاضا براي آبميوه و بســتني نيز 
اثرگذار بوده و باکاهش توان مردم، اســتقبال از 
آبميوه و بســتني نيز کاهش يافته، چنانچه ما 
سال گذشته نسبت به ۱۴۰۰ با افت ۲۰ درصدي 
تقاضا مواجه بوديم و امسال هم حدود ۲۰ درصد 

فروش مان افت کرده است.
محســن مبرا، رئيس اتحاديه توليدکنندگان و 
فروشندگان آبميوه، بستني و کافي شاپ تهران 
در مورد نحــوه تعيين قيمت آبميوه و بســتني 
گفت: قيمت بســتني و آبميوه را مــواد اوليه و 
هزينه هاي جانبي هر مغازه تعيين مي کند البته 
روال در صنف ما به اين صورت نيست که هر روز 
بخواهيم قيمت را افزايش دهيم؛ بلکه صنف ما 
همواره متضرر اســت؛ چون قيمت ها هميشه 
رو به بالاســت؛ اما ما وقتي در يک فصل قيمت 
گذاري مي کنيم مجبوريم بــا همان قيمت ها 

ادامه بدهيم.
وي ادامه داد: تا ســال هاي گذشــته ما موظف 
بوديم قيمت ها مخصوصا قيمت آبميوه و بستني 
و فالوده را براي اعضا مصوب کنيم؛ اما امسال ما 
از نرخگذاري خارج شديم و درواقع اجازه نداريم 
نرخ گذاري کنيم بلکه خود فروشندگان با توجه 
به موقعيت مکاني و مواد اوليــه و محصولي که 

عرضه مي کنند تعيين نرخ مي کنند.
مبرا در مورد علت تفاوت قيمت آبميوه و بستني 
در مغازه ها و کافي شاپ ها گفت: کيفيت و نوع 
سرويس دهي و همچنين موقعيت مکاني مغازه 
و کافي شاپ در تعيين قيمت ها تاثيرگذار است 
براي مثال، در کافي شاپ ها نوع قهوه اي که سرو 
مي شــود در تعيين قيمت ها موثر است چرا که 
قهوه از قيمت هر کيلــو ۳۰۰ هزار تومان تا يک 
ميليون تومان به بالا اســت براي همين کيفيت 
محصولي که عرضه ميشــود در افزايش قيمتها 

نقش دارد.
رئيس اتحاديه توليدکنندگان و فروشــندگان 

آبميوه، بســتني و کافي شــاپ تهران در مورد 
وضعيت تقاضاي مــردم براي خريــد آبميوه و 
بستني هم بيان کرد: متاســفانه تورم بر ميزان 
تقاضا براي آبميوه و بستني نيز اثرگذار بوده و با 
توجه به اينکه توان مردم کاهش يافته استقبال 
از آبميوه و بستني کاهش يافته، چنانچه ما سال 
گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ با افت ۲۰ درصدي 
تقاضا مواجه بوديم و امسال هم حدود ۲۰ درصد 

فروشمان افت داشته است.
مبرا ادامــه داد: هزينه هاي جانبي به شــدت 
افزايش يافته به طوري که علاوه بر اجاره بها که 
بسيار بالا رفته، ماليات، حقوق پرسنل و هزينه 
برق هم جزو هزينه هاي جانبي سنگين ماست که 
خود اين عوامل باعث تورم مي شود؛ چرا که مغازه 
دار و فروشــنده براي جبران هزينه هاي جانبي 
خود مجبور است بر قيمت محصول خود بيفزايد.
رئيس اتحاديه بستني، آبميوه و کافي شاپ تهران 
با انتقاد از تعيين ماليــات بر ارزش افزوده افزود: 
افزون بر ماليات بر درآمدي که اداره دارايي از کافه 
ها دريافت مي کند متاسفانه از اول تير به ما اعلام 
کرده اند که ۹ درصد ماليات بر ارزش افزوده را هم 
از مشتريان دريافت کنيم که اين موضوع براي ما 
دردسرساز است و سبب مي شود کافه هاي ما جز 
اينکه سود نمي کنند مجبور شوند چيزي هم از 

جيب خودشان بدهند.
مبرا با بيان اينکه تعيين ماليات بر ارزش افزوده 
سبب ريزش بيشتر مشتري خواهد شد، عنوان 
کرد: ما در جلسات مختلف مخالفت خود را با اين 
آيتم اعلام کرديم اما متاسفانه به درخواست ما 
رسيدگي نشد و از اول تيرماه اعلام شد اگر کسي 
بخواهد از سرويس کافه شــاپ ها استفاده کند 
بايد ۹ درصد ماليات بــر ارزش افزوده هم بدهد 
يعني اگر کســي حتي يک فنجان قهوه هم در 
کافيشــاپ بخورد علاوه بر پول قهوه و سرويس 
کافه، بايد ۹ درصد ماليات بر ارزش افزوده بدهد 
که اين موضوع ســبب ريزش بيشتر مشتري ها 

خواهد بود.

عضو کميســيون برنامه بودجه و محاســبات 
مجلس شــورای اســلامی به بيان توضيحاتی 
درباره عدم تمايل بانک ها به اعطای تســهيلات 
ســاخت مســکن و در مقابل اعطای تسهيلات 
به کارکنــان و کارمندان خــود پرداخت. بهروز 
محبی نجم آبادی عضو کميسيون برنامه بودجه 
و محاســبات مجلس درباره علت عدم همکاری 
بانک ها برای اعطای تســهيلات ساخت مسکن 
و اجــرای قانون جهــش توليد مســکن گفت: 
يکی از مسائلی که باعث شده بانک ها به سمت 
اعطای تســهيلات مســکن روی نياورند بحث 
 تســهيلات تکليفی اســت که بر عهده بانک ها

 است.
محبی نجم آبادی با بيــان اينکه قريب به ۲۰۰ 
هــزار ميليــارد در ســال ۱۴۰۲ در تبصره ۱۶ 
تسهيلات تکليفی فرزند آوری، ازدواج و مسکن 
و… را تعييــن کرده ايم افــزود: بانک ها به اين 
مســئله اعتراض دارند که اين ميزان تسهيلات 
تکليفی که قاطبه ی آنها قرض الحســنه است 
کار را برای آنها ســخت کرده است. اين نماينده 
مجلس يازدهم ادامــه داد: البته به تازگی آمار و 
ارقامی از تسهيلات اعطايی بانک ها به کارمندان 
و کارکنان خودشان منتشر شده که نشان دهنده 
اين است که دلايلی که بانک ها مطرح می کنند 
که اعتبار لازم را ندارند صحــت ندارد و بانک ها 

توانمندی های بيشتری دارند.
اين عضو کميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس ادامــه داد: اما در موضوع مســکن وزير 
جديد وزارت راه و مســکن بــا رايزنی هايی که 
داشــته هم ميزان وام را افزايــش داده و اخيراً 
هم مطرح شــده مبلــغ وام ســاخت و خريد 
مسکن دو برابر شــود. علاوه بر اين بانک ها هم 
موظف شــده اند که سهم بيشــتری را نسبت 

به ســال های گذشــته در حوزه اجرای قانون 
جهش توليد مســکن تخصيص دهند تا بتوانيم 
 مشــکلات و موانع معضل بزرگ مســکن را به 

حداقل برسانيم.
محبی نجم آبادی توضيح داد: برای حل معضل 
مســکن بايد برخی مسائل حل شــود که يکی 
از ايــن مشــکلات تخصيص زميــن، تخفيف 
در قيمت مصالح اســت که دولت بايــد از تمام 
جهات برای ايجاد اين زير ساخت ها کمک کند 
مثل اعطای زميــن رايگان به مــردم و کاهش 
 قيمت مصالــح ســاختمانی تا توليد مســکن

رونق بگيرد. 
وی افزود: در سمت ديگر ماجرا بانک ها هستند 
که بايد به مــردم کمک کنند تا ســرمايه لازم 
برای ساخت مسکن به دســت آنها برسد. دولت 
خودش نبايد به ساخت ورود کند و تنها راه کمک 
دولت به رونق مسکن سازی اعطای تسهيلات، 
اعطای زمين و ارزان ســازی پروانه های ساخت 

شهرداری ها است.
عضو کميســيون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس گفت: مســئله ديگری که باعث شــده 
بانک ها تمايلی به ســوق دادن تسهيلات خود 
به سمت مسکن نداشته باشــند، اين است که 
به ســمت بنگاه داری رفته اند کــه اين موضوع 
در بانک های خصوصی جدی تر اســت. محبی 
نجم آبادی افزود: مشــکل ناترازی مالی در حال 
حاضر در بانک ها خيلی جدی اســت. در آئين 
نامه ای که مجلس برای بانــک مرکزی تدوين 
کرده هم قيد شــده که بانک ها بايــد به مرور از 
مسير بنگاه داری خارج شوند، قطعاً بانک نبايد 
رقيب بخش خصوصی شــود بلکــه بايد بخش 
 خصوصــی را تقويت کند و در ضــرر و زيان آن 

شريک شود.

مديرعامل ســازمان صنايع 
کوچک و شهرک های صنعتی 
ايران گفت: رشد ۲۳ درصدی 
در بخش صنعت نقش بسزايی 
در رشد اقتصادی کشور خواهد 
داشت. علی رســوليان در برنامه ميز اقتصاد گفت برای 
برنامه هفتم که برنامه ی مهمی است و در آستانه تصويب 
در مجلس شورای اسلامی است رشد ۲۳ درصدی در حوزه 
صنعت در نظر گرفته شده است که اگر ما بتوانيم به اين 
رشد برسيم قاعدتا می توانيم به عنوان يکی از پازل های 

رشد اقتصاد کشور نقش آفرينی کنيم.
رســوليان افزود: وزارت صنعت  ، معدن و تجارت به عنوان 
متولی اصلی حوزه توليد هميشه برنامه هايی را داشته و در 
چهارچوب اين برنامه ها توليداتی داشته است، هر چند که 
مجموع برنامه های ما به نوعی با بقيه بخش ها گره می خورد 
امروز ملاحظه فرموديد هم وزير صمت و هم آقای رئيس 
جمهور به چالش مهم ناترازی انرژی اشاره کردند که با آن 
مواجه هستيم و توليد را در يکی دو سال اخير تحت تاثير 
منفی قرار داده است. در همين زمينه معاون صنايع عمومی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: رشــد اقتصادی در 
حوزه صنعت کشــور به ۷.۷ درصد افزايش يافته اســت.  
مهدی برادران با بيان اينکه رشد اقتصادی حوزه صنعت در 
۸ سال قبل، ۱.۶ درصد بوده است، اظهار کرد: در دو سال 
اخير اين مقدار به ۳.۳ دهم درصد و در سال ۱۴۰۱ بر اساس 
اطلاعات مرکز آمار به ۷.۷ دهم درصد افزايش پيدا کرده 
است. وی با اشاره به رشــد اقتصادی بيش از ۱۵ درصدی 
حوزه صنعت در استان سمنان، نتيجه اين رشد اقتصادی 
را رسيدن نرخ بيکاری به کمتر از ۶ درصد و تامين نيروی 
کار به عنوان دغدغه اول استان در اين حوزه برشمرد و افزود: 
بايد از هر روشی برای تامين نيروی کار و جلوگيری از ايجاد 
مشــکل در اين زمينه، تلاش کرد.  معاون صنايع عمومی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، اظهار کرد: بخشی از دغدغه 
های توليد کنندگان در حوزه تامين ارز، ثبت ســفارش و 
تامين مواد اوليه با هماهنگی بيشتر دستگاه های دولتی و 

کوتاه نمودن روند اداری قابل پيگيری است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دغدغه های تولیدکنندگان برای تامین مواد اولیه رفع می شود

هدف گذاری رشد ۲۳ درصدی صنعت
توليد نان فانتزي ها به ۷۰ درصد قبل بازگشت

افت ۲۰ درصدي تقاضا براي آبميوه و بستني

استنکاف بانک ها از پرداخت تسهيلات ساخت مسکن

الزامات تحقق رشد صنعت
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

بخش کشاورزی موتور محرکه بسياری از صنايع کوچک و بزرگ است و نقش قابل توجهی در اشتغال زايی دارد. بنابراين بايد به اين بخش توجه ويژه ای داشت. 
بدون شک افزايش صادرات غيرنفتی با تأثيرات مستقيم بر افزايش درآمدهای ارزی امکان سرمايه گذاری را برای قرار گرفتن در مسير رشد و توسعه اقتصادی 

هموار و شرايط استفاده از بازارهای جهانی را برای رشد توليدات داخلی فراهم می سازد.
توسعه صادرات محصولات کشاورزی نيازمند برنامه ريزی دقيق، مدرن و حمايت از کشاورزان است. بسته بندی يکی از مقوله های بسيار مهم در کشاورزی است 

و بسياری از کشورها در بازار رقابتی دنيا با بسته بندی های شکيل، جايگاه بسيار خوبی در بين مصرف کنندگان به دست آورده اند.
اين در حالی است که نرخ رشد اقتصاد و نرخ رشد تورم ناشی از دوگانگی ميان بخش مولد و غيرمولد در اقتصاد است. درواقع غلبه بخش غيرمولد بر بخش مولد 
باعث افزايش تورم می شود. علاوه بر اين خلق اعتبار و پول بدون پشتوانه، عامل ديگری است که به اين قضيه دامن می زند. با توجه به اينکه تورم عمدتاً يک پديده 
رفتاری است، افراد خودخواسته اقدام به گران کردن کالاها می کنند که اين باعث ايجاد حباب قيمتی می شود. اگر رشد توليد وجود داشته باشد، رشد نرخ تورم 
صعودی نخواهد بود.درصورتی که افزايش خودخواسته قيمت ها وجود نداشته باشد نرخ تورم نيز کاهشی می شود. عملکرد دولت در مجموع به سود بخش مولد 
در اقتصاد بوده و اين نشان می دهد که توجه دولت به سمت به اين بخش افزايش پيدا کرده است. سرمايه گذاری در توليد نيز اميدوارکننده است. هر کسی که 

در بخش توليد سرمايه گذاری کند می تواند به نتيجه بخش بودن آن اميدوار باشد.
از سوی ديگر تزريق اعتبارات به بخش مولد و غير مولد از جمله وظايف بانک هاست و لازم است دريچه تزريق منابع به بخش غير مولد متوقف شود. علاوه بر اين 

بانک ها نبايد اجازه خلق اعتبار را داشته باشند و نرخ سود در نظام بانکی بايد تحققی شود.
دولت در سياست های بازرگانی هم بايد بازنگری انجام دهد. اصلاح نظام تعرفه های گمرکی و اصلاح نظام مالياتی در اين بخش از تغييراتی است که دولت بايد 
در اين بخش انجام دهد. اختصاص منابع به بخش توليد بايد با اصل مزيت نسبی انجام شود و نبايد ادعا کرد که نيازهای کشور همگی در داخل بايد توليد شود.
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فناوری و 
اطلاعات

واردات ۲.۸ میلیون دستگاه گوشی تلفن همراه در بهار ۱۴۰۲
گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: ۲ میلیون و ۸۰۳ هزار دستگاه گوشی تلفن همراه 
در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۲ وارد کشور شده است. مطابق آمارهای گمرک،  از مجموع 
واردات تلفن همراه تعداد ۲ میلیون و ۶۵۴ هزار دستگاه به روش تجاری و ۱۴۹ هزار دستگاه 
به صورت مسافری وارد کشور شده است. بر همین اساس ارزش واردات گوشی تلفن همراه 
به روش تجاری در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۲ به میزان ۴۸۳ میلیون و ۶۰۱ هزار دلار 
و به روش مسافری ۹۰ میلیون و ۶۷۹ هزار دلار بوده است؛ بر این اساس در مجموع ۵۷۴ 

میلیون و ۲۸۰ هزار دلار انواع گوشی تلفن همراه وارد کشور شده است.
آمار گمرک نشان می دهد واردات گوشی تلفن همراه در سال ۱۴۰۱ به تعداد ۱۴ میلیون 
و ۳۱۵ هزار دستگاه بود که از این میزان واردات ۱۳ میلیون و ۷۶۴ هزار دستگاه به روش 
تجاری و ۵۵۰ هزار دستگاه نیز به روش مسافری وارد کشور شد. همچنین ارزش واردات 
انواع گوشی تلفن همراه به روش تجاری در سال ۱۴۰۱ به میزان ۲ میلیارد و ۸۷۱ میلیون 
دلار و به روش مسافری ۳۴۶ میلیون و ۷۳ هزار دلار بود و واردات گوشی تلفن همراه در 
سال ۱۴۰۱ به روش تجاری و مسافری در مجموع به سه میلیارد و ۲۱۷ میلیون دلار رسید.
گوشی تلفن همراه با کد تعرفه های »۸۵۱۷۱۲۱۰« و »۸۵۱۷۱۳۹۰« به شرح گوشی های 
تلفن همراه هوشمند و کد تعرفه های »۸۵۱۷۱۲۲۰« و »۸۵۱۷۱۴۲۰« به شرح گوشی 
های تلفن همراه با صفحه کلید غیر لمسی تعریف می شود که در حال حاضر انواع گوشی 

تلفن همراه به دو شیوه تجاری و مسافری وارد کشور می شود.

ایجاد پوشش ۲۰ میلیون دسترسی فیبرنوری و حمایت از 
پیام رسان های بومی

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دیدار با دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، گزارشی 
از عملکرد و دستاوردهای این وزارتخانه ارایه کرد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، »عبدالحسین خسروپناه«، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با »عیسی زارع پور« 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دیدار کرد و در جریــان این دیدار زارع پور و جمعی از 
معاونان وی، گزارشی از عملکرد و دستاوردهای این وزارتخانه از ابتدای دولت سیزدهم 
ارایه کردند. اقدامات صورت گرفته در زمینه توسعه و تکمیل شبکه ملی اطلاعات، توسعه 
ارتباطات روستایی و تلاش برای برقراری دسترسی عادلانه به شبکه ارتباطی پرسرعت 
و با کیفیت در سراســر کشــور، تلاش برای جبران عقب ماندگی های گذشته در حوزه 
ارتباطات ثابت با تعریف پروژه ملی فیبر نوری منازل و کسب وکارها و برنامه ریزی برای 
ایجاد ۲۰ میلیون دسترسی فیبرنوری تا پایان دولت سیزدهم، حمایت از پیام رسان های 
بومی، راه اندازی اینترنت امن برای کودکان و نوجوانان و پیشرفت های قابل توجه در حوزه 
صنعت فضایی از جمله موضوعاتی بود که در این جلسه گزارشات آن توسط وزیر ارتباطات 
و جمعی از معاونان ارایه شد. دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی نیز با تقدیر از اقدامات 
صورت گرفته در این بازه زمانی، ابراز امیدواری کرد که با تداوم این جلسات و همگرایی 
بیشتر منجر به همکاری های مشترک گسترده تر وزارت ارتباطات و دبیرخانه شورای عالی 

انقلاب فرهنگی شود.

۹ رشته جدید در دانشکده تجارت و مالیه دانشگاه تهران 
راه اندازی شد

رئیس دانشکده تجارت و مالیه دانشگاه تهران، از طراحی دو رشته در مقطع کارشناسی، سه 
رشته در مقطع کارشناسی ارشد و چهار رشته جدید در مقطع دکتری در این دانشکده خبر 
داد و گفت: این رشته ها برای اولین بار در کشور در دانشکده تجارت و مالیه دانشگاه تهران 
راه اندازی شده است. هاشم آقازاده با اعلام این خبر افزود: سرفصل های دو رشته جدید 
»مدیریت تجارت« و »مالیات« برای اولین بار توسط دانشکده تجارت و مالیه دانشگاه تهران 
طراحی شد و اولین دوره پذیرش دانشجو در این رشته ها صورت خواهد گرفت. وی افزود: 
در مقطع کارشناسی سه رشته گمرک، بانک و بیمه از مهر ماه ۱۴۰۱ پذیرش دانشجو 

داشته ایم و در مهر ماه ۱۴۰۲ گروه دوم دانشجویان در این سه رشته پذیرش می شوند.
رئیس دانشکده تجارت و مالیه دانشگاه تهران با بیان اینکه سرفصل های سه رشته بانکداری، 
بیمه و مالیات در مقطع کارشناسی ارشــد برای اولین بار در کشور توسط این دانشکده 

طراحی شده است، افزود: همه این سرفصل ها در دانشگاه تهران تصویب شده اند.
آقازاده ادامه داد: سرفصل های سه رشته بازرگانی داخلی، بازرگانی بین الملل و بازرگانی 
الکترونیکی در مقطع کارشناسی ارشد نیز به صورت اساسی بازنگری شده و نسبت به 
پذیرش دانشجو در مقطع کارشناسی ارشــد رشته های بازنگری شده با عناوین تجارت 

داخلی، تجارت بین الملل و تجارت الکترونیکی اقدام می شود.
وی از پذیرش دانشجوی دکتری در رشته اقتصاد بیمه به صورت پذیرش استعداد درخشان 
در دانشکده تجارت و مالیه خبر داد و اعلام کرد: سرفصل های مقطع دکتری چهار رشته 
مالیات، بیمه، بانکداری و تجارت برای اولین بار توسط دانشکده تجارت و مالیه انجام شده 
و پس از تصویب، اولین دوره پذیرش دانشجو در این رشته ها از مهر ماه ۱۴۰۳ انجام می 
شود. استاد دانشکدگان مدیریت دانشگاه تهران خاطرنشان کرد: تمام رشته های دانشکده 
تجارت و مالیه دانشگاه تهران در تعامل کامل با ارکان، نهادها، فعالان بازار و صنعت و به 

صورت کاملاً کاربردی طراحی شده اند.

نیاز صنایع حفاری به تجهیزات مانده یابی تامین شد
یک شرکت دانش بنیان موفق شده اســت تجهیزات مانده یابی مورد نیاز صنعت نفت را 
تجاری سازی کند. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری مرتضی پیرعباســی مدیرعامل شرکت دانش بنیان نسیم 
کارورزی ایرانیان، با اشاره به توانمندی این شرکت دانش بنیان در تولید تجهیزات و حفاری و 
درون چاهی عنوان کرد: این شرکت پس از نیازسنجی عملیات حفاری و تشخیص موارد مورد 
نیاز، کار بر روی ساخت ابزارها و لوازم مانده یابی حفاری را آغاز و نخستین ابزار مانده یابی را 
طراحی و تولید کرد. وی عنوان کرد: نخستین ابزار مانده یابی اورشات ساخت این شرکت در 

سال ۱۳۹۰در دکل ۴۸ فتح شرکت ملی حفاری با موفقیت به بهره برداری رسید.
وی با بیان این که اولین ابزار مانده یابی ساخت داخل رونمایی و در صنعت حفاری کارایی 
خود را نشــان داد، عنوان کرد: این تجهیز ساخت ایران در سومین نمایشگاه ملی علم تا 
عمل نیز به عنوان طرح برتر ملی انتخاب شــد و پس از آن این شرکت کار بر روی اقلام 
دیگر ابزارهای مانده یابی مورد نیاز در صنعت مانده یابی حفاری را ادامه و موفق به ساخت 
ابزارهای متنوع و پرکاربردتر در زمینه تولید ابزارهای درون چاهی حفاری شدیم. به نحوی 
که امروز شرکت نسیم کارورزی بزرگترین شرکت سازنده اقلام و لوازم مانده یابی حفاری 

در ایران در سایزها و کلاس های متفاوت به شمار می رود.
این فعال فناور با اشاره به کاربردها و اهمیت بالای ابزارها و تجهیزات مانده یابی، عنوان کرد: 
این تجهیزات جزو اقلام راهبردی در صنعت حفاری است به نحوی که هر دکل باید لیست 
کاملی از این نوع ابزار را در سایزهای مختلف همواره در اختیار داشته باشد تا در زمان وقوع 

مانده در چاه بتواند با انتخاب مناسب ابزار، نسبت به شروع عملیات مانده یابی اقدام کند.
پیرعباسی، با بیان این که شرکت نسیم کارورزی تنـها شرکت سازنـده ابزار و تجهیـزات 
مانـــده یابی صنعت حفاری در ایران است، ادامه داد: با توجه به توان عملیاتی و تولیدی 
 بالای این شرکت، در حال حاضر سیاست این شــرکت برطرف سازی نیاز عملیاتی کلیه 
شرکت های حفار است، اما از میزان واردات شرکت های حفار خصوصی و یا غیره اطلاعاتی 
در دست این شرکت نیست. ابزارهای تولید این شرکت علی رغم کیفیت بالای ساخت و توان 

عملیاتی بالا، به لحاظ قیمتی حدوداً نصف نمونه با کیفیت غربی قیمت گذاری شده است.
وی افزود: قیمت فروش اقلام و تجهیزات مانده یابی این شرکت نسبت به نمونه های با 
کیفیت غربی ارزان تر و به لحاظ کیفیت نیز مشابه و در برخی از موارد با کیفیت تر از نمونه 
های غربی هستند. این فعال فناور، درباره اشتغال ایجاد شده توسط شرکت دانش بنیان 
نسیم کارورزی ایرانیان عنوان کرد: افراد شاغل در شرکت نسیم کارورزی و شرکت های 
وابسته به آن ۳۳ نفر به صورت مستقیم می باشد که ۱۱ نفر آن در بخش عملیاتی و ساخت 

شرکت نسیم کارورزی مشغول به فعالیت هستند.

اخبار

با توجه به ارائــه برنامه های 
حمایتــی از ســوی معاونت 
علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
ریاســت  بنیــان  دانــش 
جمهــوری، کســب و کار 
شرکت های دانش بنیان رونق می یابد. با ارائه ۱۲ خدمت 
توانمندسازی از ســوی معاونت توســعه دانش بنیان 
معاونت علمی، کسب و کار شــرکت های دانش محور 
توسعه می یابد. معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، در راستای توسعه زیست بوم 
فناوری و حمایت از فعالیت های دانش بنیان ،۱۲ خدمت 
توانمندسازی ارائه کرده تا شــرکت های دانش بنیان و 
خلاق با استفاده از این برنامه های حمایتی روند توسعه 

تجاری سازی محصولات خود را توسعه دهند.
این درحالی است که باید توجه داشت که شرکت های 
دانش محور و فنــاور به نوعی اســاس و پایــه ایجاد و 
شکل گیری زیست بوم فناوری و نوآوری هستند و توسعه 
فعالیت این شرکت ها و تجاری سازی محصولات آن ها 
باید بسیار مورد توجه قرارگیرد. از اینرو معاونت علمی 
سعی دارد تا برای تحقق این مهم خدمات توانمندسازی 
از جمله »مشاوره های تخصصی کسب وکار«، »برگزاری 
نشست های پرسش و پاسخ«، »توسعه بازار«، »تحقیقات 
بازار« و »ارزش گذاری و تبادل فناوری« را به این شرکت 

ها ارائه کند.
همچنین »تبلیغات و اطلاع رسانی«، »منابع انسانی«، 
»موضوعات حقوقــی«، »طراحی صنعتی و ســاخت 
قالب«، »مجوزها، تاییدیه ها و استانداردها«، »مالیات و 
خدمات مالی و اداری« و »بیمه های بازرگانی« از دیگر 
عناوین اصلی خدمات توانمندسازی معاونت علمی به 
شرکت های دانش بنیان اســت تا آنها را در رسیدن به 

اهداف خود یاری کند.
با توجه به اینکه تعداد شرکت های دانش بنیان فعال در 
نزدیکی مرز ۹ هزارشــرکت قرار گرفته، معاونت علمی 
به عنوان متولی حوزه دانش بنیان در کشــور ســعی 
دارد تا با ارائه خدمات توانمندســازی این شرکت ها را 
همراهی کند. مشاوره تخصصی کســب و کار، مشاوره 
های توســعه فنی محصولات، نشســت های پرسش و 
پاسخ، ارزشــگذاری و تبادل فناوری، بیمه های تامین 
اجتماعی و بازرگانی، تحقیقات بازار، حقوقی، طراحی 
صنعتی و ســاخت قالب از جمله عناوین تعریف شــده 

خدمات توانمندسازی شرکت های دانش بنیان است.

همچنیــن از دیگر عناویــن خدمات توانمندســازی 
تعریف شــده در این حوزه می توان به مجوزها، تاییدیه 
ها و اســتانداردها،| تبلیغات و اطلاع رســانی، توسعه 
بازار داخلــی، مالیات و خدمات مالــی و اداری و منابع 
انسانی نیز اشاره کرد. برهمین اساس، موضوع خدمات 
و میزان درصد حمایــت این خدمات نیــز به تفکیک 
در گزارشــی ارائه شده اســت. درصد حمایت معاونت 
توســعه شــرکت های دانش بنیان معاونــت علمی از 
شرکت های دانش بنیان در حوزه خدمات توانمندسازی 
 بین ۵۰ تا ۱۰۰ درصد بوده و با مبلغی مشــخص ارائه 

شده است.
آنچه مســلم اســت این که با توجه به نقش تاثیرگذار 
شرکت های دانش بنیان در اقتصاد کشور، این شرکت ها 
به تنهایی قادر به توســعه فعالیت هــای دانش محور 
خود نیســتند و نیازمند تقویت و توانمندسازی و بهره 
گیــری از مجموعه خدمات تخصصی مــورد نیاز برای 
توانمندسازی هستند. بر همین اساس معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری برای 
ارتقای توانمندی شــرکت های دانش بنیان، خدمات 
متنوعی تحت عنوان برنامه جامع توسعه کسب و کار به 

شرکت های دانش بنیان ارائه کرده است.
در همین رابطه نشســت مشــترک معاونــت علمی 
فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان ریاســت جمهوری و 
جمعی از اعضای انجمن ملی شرکت های دانش بنیان 
برگزار شد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری؛ روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهوری 
در نشســتی که با حضور جمعی از اعضای انجمن ملی 
شرکت های دانش بنیان برگزار شد، به نقش آفرینی این 
انجمن در رساندن اقتصاد دانش بنیان به متن جامعه و 

مردمی سازی آن اشاره کرد.
وی گفت: رویکــرد معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهــوری، اســتفاده از انجمن 
شــرکت های دانش بنیان به عنوان یک بازوی اجرایی 
حکمرانی برای مردمی سازی اقتصاد دانش بنیان، ایجاد 
ارزش افزوده و کمک به شرکت های کوچک است. انجمن 
شرکت های دانش بنیان می تواند به باشگاهی با حضور 
شرکت های تراز و ابرشرکت ها تبدیل شود که خط مشی 
حکمرانی در توسعه اقتصاد دانش بنیان را به مرحله اجرا 
برسانند. به دنبال این هستیم که نظامات و نقش هایی از 

حکمرانی را به این انجمن محول کنیم.
دهقانی، با اشــاره به انعقاد موافقت نامــه میان معاونت 
علمی و انجمن ملی شــرکت های دانش بنیان با هدف 
احصاء نیازهــا و پیگیری اولویــت و نیازهای راهبردی 

شــرکت های دانش بنیــان در قالب ایــن توافق نامه، 
اظهار کرد: در توافق نامــه میان معاونت علمی و انجمن 
شرکت های دانش بنیان می توان بخشی از حمایت های 
معاونت علمی را به عنوان بخــش حاکمیتی، در قالب 
کانال ها و سازوکارهای مدون و مشخص به این انجمن 
واگذار کرد تا ضمن کمک بــه عرصه حکمرانی اقتصاد 
دانش بنیان، زمینه ســاز هدایت و تقویت شرکت های 
دانش بنیان، شــکل گیری کنسرســیوم های توانمند و 

ارتقای شرکت های دانش بنیان نوپا شود.
رئیس بنیــاد ملی نخبــگان، با بیان این که بخشــی از 
مشــکلات و چالش هــای میان مــدت و اولویــت دار 
شــرکت های دانش بنیان، با هم افزایــی معاونت علمی 
و انجمــن شــرکت های دانش بنیــان قابــل احصاء و 
پیگیری هســتند، ادامه داد: در بســیاری از دغدغه ها 
و چالش هــای گریبان گیر زیســت بوم شــرکت های 
دانش بنیان کشــور می توان با دریافت و شــناخت این 
نیازها، مسائل اولویت دار در قالب یک نظام نامه تعریف 
شده و تعدادی راهکار تدوین و تصویب شود. اجرای این 
 راهکارها در قالب یک کمیته مشــترک پیگیری و اجرا 

خواهد شد.
وی گفت: لازم است در گام نخســت فهم مشترک در 
عرصه اقتصاد دانش بنیان میان فعالان برجسته این حوزه 
ایجاد شده و سپس کارگروه مشــترک معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان و انجمن ملی شرکت های 
دانش بنیان، همراه سازی و مطالبه از سایر دستگاه ها را 

در سطح اجرایی به طور جدی دنبال کند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری تاکید کــرد: موضوعات و راهکارهایی 
مشخص را که گردش کار مشخص دارند در ابتدا و انتهای 

مسیر دیده شده و بررسی موانع در قالب دستور جلسه و 
ذیل توافق نامه ای با انجمن ملی شرکت های دانش بنیان 

دنبال خواهد شد.
وی با اشاره به تعریف یک بســته تامین مالی گفت: در 
قالب راهکارهــای میان مدت و اجرایــی به کمک این 
کارگروه مشترک، می توان یک بسته حمایتی را با عددی 
مشخص تعریف و تصویب کرد تا با نقش آفرینی انجمن، 
صندوق نوآوری و شکوفایی و سایر بخش ها و نظارت عالی 
معاونت علمی، تامین مالی هدفمند و در راستای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان صورت بگیرد. ایجاد یک بانک اقتصاد 
دانش بنیان با ماهیت سرمایه گذاری خطرپذیر و متناسب 
با نیاز شــرکت های دانش بنیان از دیگــر راهکارهایی 
اســت که می تواند در آینده به رفع نیازهای تسهیلاتی 

دانش بنیان ها کمک کند.
دهقانی با تاکیــد بر این کــه باید حمایــت از فعالان 
زیســت بوم اقتصاد دانش بنیان، متوازن و متناســب با 
اندازه، ماهیت فعالیت ها و نیازهای هر کدام، به صورت 
هوشمند و هدفمند صورت بگیرد، عنوان کرد: حمایت از 
شرکت های بزرگ در حین کمک به رشد و توانمندسازی 
شــرکت های کوچک، از موضوعات مهمی است که به 

کمک این انجمن می تواند تحقق یابد.
وی افزود: هم افزایی و همراهی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، با این رویکرد 
صورت می گیرد که تعدادی از شرکت های دانش بنیان، 
به پیشران و لوکومتیو اقتصاد دانش بنیان تبدیل شوند. 
این شرکت ها به گونه ای فعالیت کنند که عملکردشان 
در مســیر خلق ارزش افزوده، ایجاد اشتغال و صادرات 
باشد و به رشد و ارتقای بازیگران و حمایت از شرکت های 

کوچک چشمگیر و اثرگذار کمک کنند.

شرکت های دانش بنیان، به پیشران و لوکومتیو اقتصاد دانش بنیان تبدیل شوند

رونق کسب وکار شرکت های دانش بنیان 
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مدیرکل حفاظت از حقــوق مصرف کننده رگولاتوری 
اعلام کرد: به ۹۷ درصــد از کل تماس های ورودی به 
مرکز تماس سامانه ثبت، رســیدگی و پاسخگویی به 
شکایات )۱۹۵(، در دو ماهه ابتدایی سال جاری پاسخ 
داده شده است. به گزارش ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی، پیمان قره داغی با اشاره به اینکه در 

دو ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۱، در مجموع ۱۲۵ هزار و 
۱۶۶ تماس ورودی در ســامانه ۱۹۵، ثبت شده است، 
گفت: از این تعداد به ۵۴ درصد پاسخگویی سیستمی و 
به ۴۳ درصد از تماس ها توسط کارشناسان سامانه ۱۹۵ 

پاسخ داده شده است.
مدیرکل حفاظت از حقــوق مصرف کننده رگولاتوری 

عنوان کرد: در همین بــازه زمانی در ســامانه ۱۹۵، 
متوسط زمان پاســخگویی برای هر تماس دو دقیقه و 
۱۷ ثانیه و متوسط زمان انتظار نیز ۲۶ ثانیه ثبت شده 
است که این ارقام نشان از عملکرد رضایت بخش سامانه 
۱۹۵ دارد. وی میانگین زمان پاسخگویی به شکایات را 
یکی دیگر از موارد مهم در سنجش رضایت مشترکین 

دانست و گفت: میانگین زمان پاسخگویی به شکایات از 
زمان ثبت تا پایان رسیدگی به شکایت در دو ماهه اول 
سال ۱۴۰۲، حدود پنج روز کاری بوده که رسیدگی به 
شکایات دفاتر پیشخوان خدمات دولت و اپراتور مجازی 
تلفن همراه به ترتیب بیشــترین و کمترین زمان را به 

خود اختصاص داده اند.

طبق گفته قائم مقام یکی از پیام رســان های داخلی، 
به نظر می رسد پیام رســان های ایرانی هنوز به میزان 
ظرفیت و توانایی های واقعی خودشــان به طور کامل 

شناخته نشده اند.
به دنبال حمایت دولت سیزدهم و وزارت ارتباطات از 
پیام رسان های داخلی و استفاده کاربران از پلتفرم های 
بومی، سکوهای مذکور در تلاش هســتند تا کیفیت 
خدمات خود را جهت رضایت کاربران افزایش دهند؛ 
در همین رابطه، امین تجملیــان- قائم مقام یک پیام 
رسان ایرانی در گفت و گو با ایســنا، درباره مهم ترین 
مشکل و چالش پیام رسان های ایرانی اظهار کرد: شاید 
نتوان از این موضوع به عنوان یک مشــکل نام برد، اما 
به نظر می رسد پیام رســان های ایرانی هنوز به میزان 

ظرفیت و توانایی های واقعی خودشــان به طور کامل 
شناخته نشــده اند. وی افزود: معتقدیم بخشی از این 
موضوع ناظر به رویکرد منفی بخشی از جامعه نسبت 
به پیام رسان های ایرانی اســت و ما در تلاش هستیم 
که این تلقی نادرست که ناشی از عدم آگاهی عمومی 
کافی اســت را اصلاح کنیم. تجملیان با اشاره به مهم 
ترین انتظار کاربران از پیام رســان های داخلی، گفت: 
بدیهی است که مهم ترین انتظار کاربران این است که 
بتوانند به آسانی و بدون هرگونه تجربه منفی از خدمات 
پیام رسان ها اســتفاده کنند، بنابراین تلاش می کنیم 
یک تجربه لذت بخش و بدون دردسر و پیچ و خم های 

غیرضروری را به کاربر عرضه کنیم. قائم مقام یک پیام 
رسان ایرانی در ادامه سخنانش با بیان اینکه در کنار این 
موضوع پیوســته به دنبال این هستیم که قابلیت های 
خود را بر اساس نیاز کاربران ارتقا ببخشیم، تصریح کرد: 
از جمله این قابلیت ها موضوع تماس صوتی و تصویری 
است که مطابق آخرین آمارها، با رضایت بالای کاربران 
مواجه شده و رکورد بیش از ۱ میلیون تماس روزانه را 

به ثبت رسانده است.
وی در پاسخ به این ســوال که میزان استقبال کاربران 
از این پیام رســان داخلی چقدر است، تشریح کرد: در 
حال حاضر به طور میانگین ۴.۵ میلیون نفر کاربر فعال 

به طور روزانه از پیام رسان ما استفاده می کنند. تعداد 
کاربر ماهانه این پیام رسان بیش از ۹ میلیون نفر است 
که با ۱۴ میلیون دستگاه فعال از این پیام رسان استفاده 
می کنند و در مجموع نیز تاکنون ۲۱ میلیون کاربر با 
شــماره موبایل های مجزا در این پیام رسان ثبت نام 

کرده اند.
چندی پیش عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- حمایت و تقویت پیام رســان های داخلی را 
یکی  دیگر از اقدامــات دوره جدید در وزارت ارتباطات 
اعلام کرد و گفت در حال حاضر بر اســاس داشــبورد 
فایربیس گوگل بیش از ۴۰ میلیون کاربر فعال ماهانه 
در پیام رســان های داخلی حضور دارند و از خدمات و 

سرویس ها استفاده می کنند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با 
اشاره به اقتصاد دانش بنیان مردمی در قالب طرح های توسعه 
اقتصاد دانش بنیان و ذیل این شیوه نامه راهبردی و عملیاتی، 
این طرح را تشریح کرد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، دومین نشست دبیران 
ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان و مدیران برنامه های 
ملی با حضور معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری و جمعی از معاونــان و مدیران به معرفی و 
تبیین شــیوه نامه برنامه ریزی عملیاتی ستادهای توسعه 

اقتصاد دانش بنیان بخشی اختصاص داشت.
شــیوه نامه راهبردی و عملیاتی ســتادهای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان در دومین نشست دبیران ســتادهای معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری معرفی 
شد. روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری در این نشســت با بیان این که نقش آفرین 
شدن دانش بنیان ها در عرصه زندگی مردم جامعه و ترجمه 
این اقتصاد به ساحت اجتماعی، اصلی ترین راهبرد معاونت 
علمی، به عنوان بازوی اجرایی دولت در عرصه علم و فناوری 
است، ادامه داد: نظام اندیشه ای که در پس ساختارسازی جدید 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان مبنی بر تفکیک 

و تخصصی سازی ستادهای توسعه فناوری و ستادهای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان وجود دارد، حاصل بررسی های تخصصی و 
میدانی، پژوهش مدل های گذشته و در جریان کشور و عرصه 
بین الملل و ماحصل ده ها نشست تخصصی است. دهقانی با 
اشاره به پیاده سازی مدلی اجرایی در هر دو حوزه ستادهای 
توسعه فناوری و توسعه اقتصاد دانش بنیان گفت: این شیوه نامه 
که تبیین گر رویکرد معاونت علمی، در هر دو حوزه توســعه 
فناوری و توسعه اقتصاد دانش بنیان است، راهگشا و روشن 
کننده مسیر خواهد بود و مفاد این شیوه نامه توسط دبیران 
ستادها در قالب برنامه های اجرایی و پروژه های هدفمند و ناظر 
به رفع یکی از نیازهای جامعه، در قالب یک نقشه راه، عملیاتی 

و پیگیری خواهد شد.
وی با اشــاره به نقش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان در ترجمه و اتصال فناوری ها به اقتصاد و اشتغال 
جامعه به کمک شرکت های دانش بنیان و طرح های بزرگ 
ملی فناورانه، عنوان کــرد: در رویکرد گــذار فناوری، کار 
ستادهای توسعه فناوری این است که عناصر تازه و ناشناخته 
را به عرصه جامعه، وارد کرده و ســتادهای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان نیز وظیفه دارند این مفاهیم را به عناصر قابل فهم 
جامعه همچون اشتغال، اقتصاد و ارزش افزوده تبدیل کنند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با 
اشاره به تعریف اقتصاد دانش بنیان مردمی در قالب طرح های 
توســعه اقتصاد دانش بنیان و ذیل این شــیوه نامه راهبردی 
و عملیاتی، عنوان کرد: تمامی ایــن راهبردها، در قالب یک 
سری برنامه متبلور می شود. برنامه ها باید به تعداد متناسب با 
ظرفیت های ستاد و هر حوزه تعریف شوند که انتخاب صحیح 
و دقیق برنامه هــا برعهده دبیران ســتادها خواهد بود. وی با 
اشاره به ضرورت آشــنایی با ابزارهای در اختیار، عنوان کرد: 
دبیران ستادها باید ضمن شناخت ابزارهای موجود، ابزارها و 
ظرفیت های قابل عرضه را ایجاد کنند یا توسعه دهند. بخش 
عمده ای از فرصت ها برای توسعه اقتصاد دانش بنیان در دل 
قانون جهش تولید دانش بنیان نهفته است. اکنون فرصت های 
بالقوه این قانون مترقی در اختیار ستادها است و می توانند این 
ظرفیت نهفته را شکوفا کنند. در ادامه این نشست؛ جواد مشایخ 
معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با اشاره به تعریف دو نوع 
ستاد توســعه با مأموریت های توسعه فناوری و توسعه اقتصا 
دانش بنیان، عنوان کرد: برخی از این ستادها همچون انرژی و 
حمل و نقل قبلاً شکل گرفته بودند که محورشان عمدتاً توسعه 
فناوری بود. اما ناظر به توسعه اقتصاد دانش بنیان، در حوزه های 

خاص و راهبردی، ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان شکل 
گرفتند. مشایخ درباره شیوه نامه راهبردی و عملیاتی ستادهای 
توســعه اقتصاد دانش بنیان توضیح داد: پس از نشست های 
تخصصی و بررسی های متعدد، به شیوه نامه ای رسیدیم که 
توقعات و انتظارت از ستادها را ترسیم می کند و عملکرد ستادها 
مبتنی بر این شیوه نامه مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت. وی به 
تعریف کارکردهای هر ستاد و تعریف خروجی متناسب با آن 
کارکرد اشاره کرد و گفت: ۶ کارکرد مورد انتظار را به ستادها 
ابلاغ و کارکردها را مشخص کردیم در همین راستا برای هر 
ستاد متناسب با ماهیت و مأموریتش، خروجی مورد انتظار 
ترسیم و تبیین شد؛ مجموع خروجی ستادها، نمایانگر عملکرد 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان خواهد بود. معاون 
توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری بیان کرد: ستادهای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان در ۶ حوزه سیاســت گذاری آینده نگاری 
تنظیم گری و تعاملات حاکمیتی، ارتقا ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان، نفوذ فناوری در بخش های اقتصادی غالب، ارتقا 
زیرساخت های توسعه اقتصاد دانش بنیان، بازارسازی داخلی و 
حمایت از توسعه صادرات و جهت دهی به ظرفیت های انسانی 

و نخبگانی و پژوهشی و فناورانه نقش آفرینی می کنند.

پاسخگویی به ۹۷ درصد تماس های مربوط به شکایت از ارتباطات

پیام رسان های بومی با چه چالش هایی مواجهند؟

تشریح شیوه نامه راهبردی و عملیاتی ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان
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کشاورزي

پرورش بوقلمون از جمله فعاليت هايي 
است كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي 
را طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه 
براي افراد آگاه و با تجربه به طور قطع 
سودآور خواهد بود. وجود هر دو نوع 
گوشت سفيد و قرمز در لاشــه بوقلمون از مزيت هاي گوشت 
اين پرنده است كه 60 درصد آن را گوشت سفيد و 40 درصد 
را گوشت قرمز تشــكيل مي دهد. اين دو نوع گوشت از نقطه  
نظر تغذيه متفاوت هســتند، گوشت ســفيد داراي چربي و 
انرژي كمتري نسبت به گوشــت قرمز است. در ايران تا پيش 
از دوره صفويه بوقلمون يافت نمي شد و نخستين بار ارامنه اي 
كه براي تجــارت از ايران به اروپا رفتنــد، بوقلمون اهلي را با 
خود به ايران آوردند و آن را به شــاه عبــاس تقديم كردند و 
بعد به دستور شــاه، تخم بوقلمون در خانه هاي ارامنه تقسيم 
شــد تا آنها به پرورش اين پرنده بپردازند. امروزه با گذشــت 
سال ها با پيشرفت علوم ژنتيك، تغذيه و مديريت و تاثير آنها 
بر پرورش بوقلمون ســبب شــد تا پرورش بوقلمون از حالت 
ســنتي خارج شــده و نوع جديدي از بوقلمون هاي صنعتي 
 به وجود آيد كه گوشــت آن حاوي پروتئيــن زياد و چربي و 

كلسترول كمتري است. 
گوشــت بوقلمون مي تواند جايگزين بســيار مناسبي براي 
گوشت قرمز باشد و از لحاظ پروتئين با گوشت هاي قرمز و از 
لحاظ داشتن ميزان آهن نيز با گوشت گوساله برابري مي كند 
و مي تواند به عنوان يك گوشــت باكيفيت در سبد پروتئيني 

خانوار قرار بگيرد. 

    هزينه توليد بالا، قيمت پايين
 بــه گفتــه اميــر خيرخــواه، عضــو هيات مديــره تعاوني 
پرورش دهنــدگان بوقلمون، امســال 20 هزار تن گوشــت 
بوقلمون توليد شده كه نسبت به سال گذشته هشت هزار تن 
افزايش داشته اســت. اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون در 
ادامه با اشاره به اينكه كليه جوجه و تخم بوقلمون براي پرورش 
از كشــور هاي اروپايي وارد ايران مي شــود، به »كسب وكار« 
مي گويد: امســال يك ميليون و 500 هزار قطعه جوجه ريزي 
براي پرورش بوقلمون گوشتي به كشــور وارد شده است و به 
دليل افزايش نرخ ارز، قيمــت واردات جوجه و تخم بوقلمون 
افزايش چشمگيري داشته كه باعث افزايش قيمت تمام شده 

گوشــت بوقلمون در ســال جاري شده اســت.  به گفته وي 
امسال به ويژه در نيمه اول ســال، هزينه هاي توليد به شدت 
افزايش يافت اما قيمت فروش محصول افزايشــي نداشت كه 
اين امر باعث متضرر  شــدن پرورش دهندگان گرديد و طي 
مدت اخير هم مجددا قيمت خوراك و قيمت واردات جوجه 
افزايش يافته كه باعث نگراني توليد كنندگان شــده اســت. 
خيرخواه قيمت فروش هر كيلو گوشــت بوقلمون به صورت 
لاشه كامل را شش هزار و 500 تومان در بازار مصرف عنوان 
مي كند. امير خيرخواه با بيان اينكه ثابت ماندن قيمت فروش 
گوشت بوقلمون در برابر افزايش قيمت مواد اوليه و هزينه هاي 
توليد براي پرورش دهندگان مقرون به صرفه نيســت، بر اين 
موضوع تاكيد دارد: قيمت گوشــت بوقلمون در نيمي از سال 
با 15 درصد ســود به نفع توليدكنندگان و در نيمي ديگر به 
ضرر آنها تمام مي شــود. به گفته عضــو هيات مديره تعاوني 
پرورش دهندگان بوقلمون، گوشت توليد شده در ايران به هيچ 
كشوري صادر نمي شــود و در حال حاضر مشكلات اقتصادي 
بسياري براي توليد داخلي گوشــت بوقلمون در ايران وجود 
دارد و تا زماني كه اين مشكلات برطرف نشود نمي توان به فكر 
 صادرات بود به همين دليل بايــد راهكارهاي ويژه اي در اين 

زمينه انديشيد. 

    دانش و آگاهي؛ لازمه پرورش شترمرغ
 مجيد ســلطاني يكــي از پرورش دهنــدگان بوقلمون كه از 
ســال 86 در اين زمينه فعاليــت دارد، پرورش شــترمرغ را 
كار ســاده اي نمي داند و با تاكيد بر اين موضوع كه گوشــت 
شــترمرغ نقش زيادي در ســلامت جامعــه دارد و مي تواند 
جايگزين مناسبي براي گوشــت قرمز باشد، مشكلات عمده 
اين صنعت را تهيه نهاده هاي دامــي مي داند. در حال حاضر 
بوقلمون از كشــور كانادا و انگلســتان به صورت جوجه يك 
روزه به كشور ما وارد مي شود به طوري كه هر جوجه يك روزه 
130 گرمي با قيمتي بين 5000 تــا 5500 تومان در اختيار 
پرورش دهندگان ايــن پرنده قرار مي گيــرد. وي درباره اين 
موضوع كه چرا در پــرورش بوقلمــون از جوجه هاي ايراني 
اســتفاده نمي شــود، مي گويد: جوجه هاي بوقلمون ايراني 
نســبت به نوع كانادايي آن داراي ضعف هاي نژادي هستند و 
در پاهاي جوجه بوقلمون هاي ايراني بعد از چند روز زخم هاي 
عفوني مشاهده مي شــود، از اين رو نگهداري آنها در مقايسه 

 با جوجه هــاي يــك روزه كانادايي چندان مقــرون به صرفه 
نخواهد بود. 

سلطاني با تاكيد بر اين موضوع كه 40 درصد گوشت بوقلمون 
قرمز و 60 درصد آن گوشت سفيد اســت و به طور كلي از هر 
بوقلمون آماده براي كشتار 65 درصد گوشت به دست مي آيد، 
ادامه مي دهد: علاوه بر گوشــت بوقلمون كه از ارزش غذايي 

بالايي برخوردار اســت، چرم خام حاصل از پاهاي اين پرنده 
نيز براي تيكه دوزي روي انواع كيف و كفش مورد اســتفاده 
قرار مي گيرد. ايــن پرورش دهنده معتقد اســت كه انتخاب 
غذاي مناســب از نكات اساســي پرورش بوقلمون است چرا 
كه نيازهاي تغذيه اي بوقلمون برحسب سن متغير است چرا 
كه همين طور كه به ســن اين پرنده افزوده مي شود نيازهاي 

پروتئيني، ويتاميني و مواد معدني بــدن اين حيوان كاهش 
مي يابد و بر نيازهاي آن به مواد انرژي زا افزوده مي شــود. به 
گفته اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون، پرورش بوقلمون از 
جمله فعاليت هايي اســت كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي را 
طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه براي افراد آگاه و با تجربه 

قطعاً سودآور خواهد بود. 

جايگزين مناسب براي گوشت قرمز 

بوقلمون ايران سهمي از صادرات ندارد

كارشناسان معتقدند مقابله زمستانه 
راهكار مبارزه با بيماري هاي گياهي 
بوده و بسياري از عوامل خسارت زاي 
مهم با سمپاشي زمستانه به طور كامل 
يا به ميزان زيادي كنترل مي شــوند كه بستگي به سن باغ و 
ميزان آلودگي درختان در ســال هاي متمادي، تفاوت دارد. 
انواع كنه، انواع شپشك ها، انواع شته ها و بيماري هاي مهمي 
نظير آتشك دانه دارها، لكه سياه ســيب و گلابي، لكه آجري 
بادام، پوســيدگي موميايي ميوه، لكه غربالي هســته دارها و 
بسياري از بيماري هاي سرشاخه ها و شاخه ها مانند شانكرها 
با سمپاشي زمستانه كنترل مي شــوند. به نظر كارشناسان، 
سمپاشي زمستانه پوشــش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. عريان بودن درختان در فصل پاييز و زمستان بهترين 
موقع براي درمان بيماري ها و آفات اســت. در فصل ســرما و 
ركود درختان مجموعه اي از فعاليت ها براي مبارزه با آفات و 
بيماري ها انجام مي شود كه زمان اجراي اين برنامه ها از اواخر 
پاييز شروع مي شود و همزمان با بيدار شدن درختان به پايان 
مي رسد. به گفته برخي از كارشناسان در اواخر پاييز و پس از 
اتمام فصل زراعي كشاورزان بايد زمين خود را از بقاياي گياهي 
آلوده شامل برگ ها، ميوه هاي خشكيده بر روي درختان يا كف 
باغ كاملا پاك كنند و آنهــا را در فضاي دور از مزرعه باغ خود 
بسوزانند. در واقع با انجام اين كار پناهگاه هاي آفات، حشرات 

يا عوامل بيماري گياهان از بين مي روند. 

   انتخاب سردترين روزها براي شخم زمين
عليرضا ولي پور؛ عضو هيات علمي دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »كسب و كار« با اشاره به اين موضوع كه شرايط جوي يكي 
از عوامل موثــر در كاهش جمعيت بيماري ها و آفات اســت، 
معتقد اســت كه طول دوره ســرماي فصل زمستان و ميزان 
كاهش درجه حرارت در شــدت نابودي آفت هاي زمستاني 
بسيار موثر است. به گفته اين كارشــناس، دماي صفر درجه 
به مدت 55 روز يا ســرماي 8 درجه به مدت 2 روز به نابودي 
لاروها منجر مي شــود يا لاروهايي كه از بيــن نرفته به دليل 
پايين آمدن ذخيره چربي، مقاومتشــان كم شــده و قبل از 
شروع مجدد فعاليتشان تلف مي شــوند. اين استاد دانشگاه 
به كشاورزان توصيه مي كند با توجه به اطلاعيه هاي سازمان 
هواشناســي، بايد ســردترين روزها را انتخاب كرده و اقدام 
به شخم عميق و يخاب زمســتانه كنند آن هم شخم عميق 
به طوري كه خاك كاملا زيرورو شــود و آفت هاي زمســتان 
گذراني كه در اعماق خاك هســتند، در ســطح و در معرض 
ســرماي شــديد قرار گيرند. به گفته اين كارشــناس حفظ 
نبات براي مبارزه با كرم سفيدريشــه، سوســك سياه گندم، 
كرم ســيب، زنبور گوجه، ســرخرطومي و مگس گيلاس و 
نماتودهاي مولد گره ريشه از اين شــيوه استفاده شود. وي با 
اشاره به اين موضوع كه كشاورزان در فصل زمستان به دليل 
برهنگي درختان و نداشتن برگ، گل و ميوه راحت تر مي توانند 

اقدامات بهداشتي زراعي )حذف بقاياي گياهي، شخم عميق، 
يخاب زمستانه و هرس كردن( را انجام دهند، ادامه مي دهد: 
انجام مبارزه دقيق زراعي شيميايي در فصل سرما مي تواند از 
چندين سمپاشي در فصل هاي بهار و تابستان جلوگيري كند 
و عريان بودن درختان يكي از امتيازات سمپاشــي زمستانه 
است كه كشــاورزان مي توانند از محلول سمي كمتري براي 
 پوشــش كامل درختان اســتفاده كنند و نگران سمي بودن 

محصول نيز نباشند. 

   سمپاشي زمســتانه، پوشش محافظتي قوي براي 
درختان

ولي پور با بيان اينكه انجام مبارزه زمســتانه راهكار مناسبي 
براي مقابله بــا بيماري هاي گياهي در فصل هاي گرم ســال 
است، بر اين موضوع تاكيد مي كند: با يك سمپاشي زمستانه 
خوب و دقيق مي توان از چندين سمپاشي بعدي در فصل بهار 
و تابســتان جلوگيري كرد. وي معتقد است: برخي از آفات و 
بيماري ها فقط با سمپاشي زمستانه قابل كنترل هستند چرا 

كه سمپاشي زمستانه پوشش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. اين استاد دانشگاه درباره مزاياي انجام مبارزه زمستانه 
در باغات مي گويد: به دليل نبودن برگ و ميوه، سم رســاني 
به تمامي قســمت هاي درخت ممكن و آسان است و مشكل 
مســموميت محصول توليدي وجود ندارد يا بسيار كم است 

برخلاف موقعي كه سم روي برگ و ميوه پاشيده مي شود. 
ولي پور معتقد اســت كه پوشــش كامل تنه و سرشاخه هاي 

درختان ميوه با محلول ســمي جهت بهتــر نتيجه دادن در 
سمپاشي الزامي اســت. وي بر اين موضوع نيز تاكيد مي كند 
كه رعايت بهداشــت عمومي كف باغ از قبيل وجين و حذف 
علف هاي هــرز، جمع آوري و معدوم نمــودن كليه ميوه هاي 
ريخته شــده كف باغ، خارج كردن سرشاخه هاي هرس شده 
و آلوده به آفــات و بيماري هاي گياهي از بــاغ، يا بيل زندن 
سايه انداز درختان در فصل ســرما در كاهش جمعيت آفات و 

عوامل بيماري زاي گياهي بسيار مثمرثمر خواهد بود.

تغييرات شرايط جوي از عوامل موثر در کاهش بيماري ها و آفات است

مبارزه زمستانه؛ راهكار کاهش استفاده از سم

کشاورزي

پرورش بوقلمون از جمله فعاليت هايي 
است كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي 
را طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه 
براي افراد آگاه و با تجربه به طور قطع 
سودآور خواهد بود. وجود هر دو نوع 
گوشت سفيد و قرمز در لاشــه بوقلمون از مزيت هاي گوشت 
اين پرنده است كه 60 درصد آن را گوشت سفيد و 40 درصد 
را گوشت قرمز تشــكيل مي دهد. اين دو نوع گوشت از نقطه  
نظر تغذيه متفاوت هســتند، گوشت ســفيد داراي چربي و 
انرژي كمتري نسبت به گوشــت قرمز است. در ايران تا پيش 
از دوره صفويه بوقلمون يافت نمي شد و نخستين بار ارامنه اي 
كه براي تجــارت از ايران به اروپا رفتنــد، بوقلمون اهلي را با 
خود به ايران آوردند و آن را به شــاه عبــاس تقديم كردند و 
بعد به دستور شــاه، تخم بوقلمون در خانه هاي ارامنه تقسيم 
شــد تا آنها به پرورش اين پرنده بپردازند. امروزه با گذشــت 
سال ها با پيشرفت علوم ژنتيك، تغذيه و مديريت و تاثير آنها 
بر پرورش بوقلمون ســبب شــد تا پرورش بوقلمون از حالت 
ســنتي خارج شــده و نوع جديدي از بوقلمون هاي صنعتي 
 به وجود آيد كه گوشــت آن حاوي پروتئيــن زياد و چربي و 

كلسترول كمتري است. 
گوشــت بوقلمون مي تواند جايگزين بســيار مناسبي براي 
گوشت قرمز باشد و از لحاظ پروتئين با گوشت هاي قرمز و از 
لحاظ داشتن ميزان آهن نيز با گوشت گوساله برابري مي كند 
و مي تواند به عنوان يك گوشــت باكيفيت در سبد پروتئيني 

خانوار قرار بگيرد. 

    هزينه توليد بالا، قيمت پايين
 بــه گفتــه اميــر خيرخــواه، عضــو هيات مديــره تعاوني 
پرورش دهنــدگان بوقلمون، امســال 20 هزار تن گوشــت 
بوقلمون توليد شده كه نسبت به سال گذشته هشت هزار تن 
افزايش داشته اســت. اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون در 
ادامه با اشاره به اينكه كليه جوجه و تخم بوقلمون براي پرورش 
از كشــور هاي اروپايي وارد ايران مي شــود، به »كسب وكار« 
مي گويد: امســال يك ميليون و 500 هزار قطعه جوجه ريزي 
براي پرورش بوقلمون گوشتي به كشــور وارد شده است و به 
دليل افزايش نرخ ارز، قيمــت واردات جوجه و تخم بوقلمون 
افزايش چشمگيري داشته كه باعث افزايش قيمت تمام شده 

گوشــت بوقلمون در ســال جاري شده اســت.  به گفته وي 
امسال به ويژه در نيمه اول ســال، هزينه هاي توليد به شدت 
افزايش يافت اما قيمت فروش محصول افزايشــي نداشت كه 
اين امر باعث متضرر  شــدن پرورش دهندگان گرديد و طي 
مدت اخير هم مجددا قيمت خوراك و قيمت واردات جوجه 
افزايش يافته كه باعث نگراني توليد كنندگان شــده اســت. 
خيرخواه قيمت فروش هر كيلو گوشــت بوقلمون به صورت 
لاشه كامل را شش هزار و 500 تومان در بازار مصرف عنوان 
مي كند. امير خيرخواه با بيان اينكه ثابت ماندن قيمت فروش 
گوشت بوقلمون در برابر افزايش قيمت مواد اوليه و هزينه هاي 
توليد براي پرورش دهندگان مقرون به صرفه نيســت، بر اين 
موضوع تاكيد دارد: قيمت گوشــت بوقلمون در نيمي از سال 
با 15 درصد ســود به نفع توليدكنندگان و در نيمي ديگر به 
ضرر آنها تمام مي شــود. به گفته عضــو هيات مديره تعاوني 
پرورش دهندگان بوقلمون، گوشت توليد شده در ايران به هيچ 
كشوري صادر نمي شــود و در حال حاضر مشكلات اقتصادي 
بسياري براي توليد داخلي گوشــت بوقلمون در ايران وجود 
دارد و تا زماني كه اين مشكلات برطرف نشود نمي توان به فكر 
 صادرات بود به همين دليل بايــد راهكارهاي ويژه اي در اين 

زمينه انديشيد. 

    دانش و آگاهي؛ لازمه پرورش شترمرغ
 مجيد ســلطاني يكــي از پرورش دهنــدگان بوقلمون كه از 
ســال 86 در اين زمينه فعاليــت دارد، پرورش شــترمرغ را 
كار ســاده اي نمي داند و با تاكيد بر اين موضوع كه گوشــت 
شــترمرغ نقش زيادي در ســلامت جامعــه دارد و مي تواند 
جايگزين مناسبي براي گوشــت قرمز باشد، مشكلات عمده 
اين صنعت را تهيه نهاده هاي دامــي مي داند. در حال حاضر 
بوقلمون از كشــور كانادا و انگلســتان به صورت جوجه يك 
روزه به كشور ما وارد مي شود به طوري كه هر جوجه يك روزه 
130 گرمي با قيمتي بين 5000 تــا 5500 تومان در اختيار 
پرورش دهندگان ايــن پرنده قرار مي گيــرد. وي درباره اين 
موضوع كه چرا در پــرورش بوقلمــون از جوجه هاي ايراني 
اســتفاده نمي شــود، مي گويد: جوجه هاي بوقلمون ايراني 
نســبت به نوع كانادايي آن داراي ضعف هاي نژادي هستند و 
در پاهاي جوجه بوقلمون هاي ايراني بعد از چند روز زخم هاي 
عفوني مشاهده مي شــود، از اين رو نگهداري آنها در مقايسه 

 با جوجه هــاي يــك روزه كانادايي چندان مقــرون به صرفه 
نخواهد بود. 

سلطاني با تاكيد بر اين موضوع كه 40 درصد گوشت بوقلمون 
قرمز و 60 درصد آن گوشت سفيد اســت و به طور كلي از هر 
بوقلمون آماده براي كشتار 65 درصد گوشت به دست مي آيد، 
ادامه مي دهد: علاوه بر گوشــت بوقلمون كه از ارزش غذايي 

بالايي برخوردار اســت، چرم خام حاصل از پاهاي اين پرنده 
نيز براي تيكه دوزي روي انواع كيف و كفش مورد اســتفاده 
قرار مي گيرد. ايــن پرورش دهنده معتقد اســت كه انتخاب 
غذاي مناســب از نكات اساســي پرورش بوقلمون است چرا 
كه نيازهاي تغذيه اي بوقلمون برحسب سن متغير است چرا 
كه همين طور كه به ســن اين پرنده افزوده مي شود نيازهاي 

پروتئيني، ويتاميني و مواد معدني بــدن اين حيوان كاهش 
مي يابد و بر نيازهاي آن به مواد انرژي زا افزوده مي شــود. به 
گفته اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون، پرورش بوقلمون از 
جمله فعاليت هايي اســت كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي را 
طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه براي افراد آگاه و با تجربه 

قطعاً سودآور خواهد بود. 

جايگزين مناسب براي گوشت قرمز 

بوقلمون ايران سهمي از صادرات ندارد

كارشناسان معتقدند مقابله زمستانه 
راهكار مبارزه با بيماري هاي گياهي 
بوده و بسياري از عوامل خسارت زاي 
مهم با سمپاشي زمستانه به طور كامل 
يا به ميزان زيادي كنترل مي شــوند كه بستگي به سن باغ و 
ميزان آلودگي درختان در ســال هاي متمادي، تفاوت دارد. 
انواع كنه، انواع شپشك ها، انواع شته ها و بيماري هاي مهمي 
نظير آتشك دانه دارها، لكه سياه ســيب و گلابي، لكه آجري 
بادام، پوســيدگي موميايي ميوه، لكه غربالي هســته دارها و 
بسياري از بيماري هاي سرشاخه ها و شاخه ها مانند شانكرها 
با سمپاشي زمستانه كنترل مي شــوند. به نظر كارشناسان، 
سمپاشي زمستانه پوشــش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. عريان بودن درختان در فصل پاييز و زمستان بهترين 
موقع براي درمان بيماري ها و آفات اســت. در فصل ســرما و 
ركود درختان مجموعه اي از فعاليت ها براي مبارزه با آفات و 
بيماري ها انجام مي شود كه زمان اجراي اين برنامه ها از اواخر 
پاييز شروع مي شود و همزمان با بيدار شدن درختان به پايان 
مي رسد. به گفته برخي از كارشناسان در اواخر پاييز و پس از 
اتمام فصل زراعي كشاورزان بايد زمين خود را از بقاياي گياهي 
آلوده شامل برگ ها، ميوه هاي خشكيده بر روي درختان يا كف 
باغ كاملا پاك كنند و آنهــا را در فضاي دور از مزرعه باغ خود 
بسوزانند. در واقع با انجام اين كار پناهگاه هاي آفات، حشرات 

يا عوامل بيماري گياهان از بين مي روند. 

   انتخاب سردترين روزها براي شخم زمين
عليرضا ولي پور؛ عضو هيات علمي دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »كسب و كار« با اشاره به اين موضوع كه شرايط جوي يكي 
از عوامل موثــر در كاهش جمعيت بيماري ها و آفات اســت، 
معتقد اســت كه طول دوره ســرماي فصل زمستان و ميزان 
كاهش درجه حرارت در شــدت نابودي آفت هاي زمستاني 
بسيار موثر است. به گفته اين كارشــناس، دماي صفر درجه 
به مدت 55 روز يا ســرماي 8 درجه به مدت 2 روز به نابودي 
لاروها منجر مي شــود يا لاروهايي كه از بيــن نرفته به دليل 
پايين آمدن ذخيره چربي، مقاومتشــان كم شــده و قبل از 
شروع مجدد فعاليتشان تلف مي شــوند. اين استاد دانشگاه 
به كشاورزان توصيه مي كند با توجه به اطلاعيه هاي سازمان 
هواشناســي، بايد ســردترين روزها را انتخاب كرده و اقدام 
به شخم عميق و يخاب زمســتانه كنند آن هم شخم عميق 
به طوري كه خاك كاملا زيرورو شــود و آفت هاي زمســتان 
گذراني كه در اعماق خاك هســتند، در ســطح و در معرض 
ســرماي شــديد قرار گيرند. به گفته اين كارشــناس حفظ 
نبات براي مبارزه با كرم سفيدريشــه، سوســك سياه گندم، 
كرم ســيب، زنبور گوجه، ســرخرطومي و مگس گيلاس و 
نماتودهاي مولد گره ريشه از اين شــيوه استفاده شود. وي با 
اشاره به اين موضوع كه كشاورزان در فصل زمستان به دليل 
برهنگي درختان و نداشتن برگ، گل و ميوه راحت تر مي توانند 

اقدامات بهداشتي زراعي )حذف بقاياي گياهي، شخم عميق، 
يخاب زمستانه و هرس كردن( را انجام دهند، ادامه مي دهد: 
انجام مبارزه دقيق زراعي شيميايي در فصل سرما مي تواند از 
چندين سمپاشي در فصل هاي بهار و تابستان جلوگيري كند 
و عريان بودن درختان يكي از امتيازات سمپاشــي زمستانه 
است كه كشــاورزان مي توانند از محلول سمي كمتري براي 
 پوشــش كامل درختان اســتفاده كنند و نگران سمي بودن 

محصول نيز نباشند. 

   سمپاشي زمســتانه، پوشش محافظتي قوي براي 
درختان

ولي پور با بيان اينكه انجام مبارزه زمســتانه راهكار مناسبي 
براي مقابله بــا بيماري هاي گياهي در فصل هاي گرم ســال 
است، بر اين موضوع تاكيد مي كند: با يك سمپاشي زمستانه 
خوب و دقيق مي توان از چندين سمپاشي بعدي در فصل بهار 
و تابســتان جلوگيري كرد. وي معتقد است: برخي از آفات و 
بيماري ها فقط با سمپاشي زمستانه قابل كنترل هستند چرا 

كه سمپاشي زمستانه پوشش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. اين استاد دانشگاه درباره مزاياي انجام مبارزه زمستانه 
در باغات مي گويد: به دليل نبودن برگ و ميوه، سم رســاني 
به تمامي قســمت هاي درخت ممكن و آسان است و مشكل 
مســموميت محصول توليدي وجود ندارد يا بسيار كم است 

برخلاف موقعي كه سم روي برگ و ميوه پاشيده مي شود. 
ولي پور معتقد اســت كه پوشــش كامل تنه و سرشاخه هاي 

درختان ميوه با محلول ســمي جهت بهتــر نتيجه دادن در 
سمپاشي الزامي اســت. وي بر اين موضوع نيز تاكيد مي كند 
كه رعايت بهداشــت عمومي كف باغ از قبيل وجين و حذف 
علف هاي هــرز، جمع آوري و معدوم نمــودن كليه ميوه هاي 
ريخته شــده كف باغ، خارج كردن سرشاخه هاي هرس شده 
و آلوده به آفــات و بيماري هاي گياهي از بــاغ، يا بيل زندن 
سايه انداز درختان در فصل ســرما در كاهش جمعيت آفات و 

عوامل بيماري زاي گياهي بسيار مثمرثمر خواهد بود.

تغييرات شرايط جوي از عوامل موثر در کاهش بيماري ها و آفات است

مبارزه زمستانه؛ راهكار کاهش استفاده از سم
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گردشگری

از سيســتان همين هنر براي صنايع 
دستي باقي مانده است. سوزن دوزي، 
كه از ديرباز در اين استان مرزي رايج 
بوده و از نســلي به نسلي ديگر انتقال 
يافته اســت. هنر زيبا و منحصر به فرد 
ســوزن دوزي زنان بلوچ، بيانگر هويت و شناسنامه فرهنگي 
قوم بلوچ است. اشكال هندسي به كار رفته با رنگ هاي متنوع 
روي پوشــاك زنان بومي سيســتاني و بلوچ خــود نمايانگر 
هنري خلاق زاييده ذهن پوياي مردمان ايــن ديار و به ويژه 
زنان است. طرح هاي ســوزن دوزي ها بيشتر از روياهاي زنان 
بلوچ الهام مي گيرد تا از طبيعتــي كه در آن زندگي مي كنند. 
ســوزن دوزي، نخ دوزي يا گلدوزي يكي از روش هاي ديرينه 
آرايــش و تزئين جامه زنان بلوچ اســت به گونــه اي كه هيچ 
جامه زنانه اي يافت نمي شــود كه ســوزن دوزي بر روي آن 
نقش نبســته باشــد. چندي پيش خبرگزاري CHN، طي 
گزارشي رقم لباس هاي سوزن دوزي شــده در بازار اين شهر 
را بين قيمت 100 هزار تا يك ميليون و نيم حتي دو ميليون 
تومان اعلام كرد. جمعيت كل اســتان سيستان و بلوچستان 
بيش از دو ميليون و پانصد هزار نفر )براســاس سرشــماري 
ســال 90( اســت كه حدود 60 درصد آنها را بلوچ ها تشكيل 
مي دهند و بيــش از نيمي از ايــن جمعيت يــك ميليون و 
پانصد هزار نفري، زنان و دختران بلوچ هستند يعني بيش از 
700 هزار نفر، سالانه متوسط يك تا 2 ميليون تومان هزينه 
سوزن دوزي لباس هايشان را مي دهند بنابراين در سال، زنان 
 بلوچ نزديك به يك هزار ميليارد تومان هزينه لباس هايشان

 مي شود. 
آموزش سوزن دوزي در اين استان از يادگارهاي مهتاب نوروزي 
است. مهتاب مشهورترين سوزن دوز بلوچستان ايران بود و در 
سال 1391 درگذشت اما برادرزاده اش زينب نوروزي، كه نزد 
او آموزش ديده اســت راهش را ادامــه داده و نزديك به 150 
شاگرد دارد كه به دختران مهتاب مشهورند. زينب نوروزي، اين 
روزها در تهران نمايشگاهي از سوزن دوزي هاي زنده ياد مهتاب 
نوروزي و تعدادي از شــاگردانش را برگزار كرده است. در اين 
نمايشگاه بيش از 50 اثر سوزن دوزي روي پارچه و لباس هاي 

بلوچي در طرح و رنگ هاي مختلف به نمايش درمي آيد. 
دربــاره برگزاري اين نمايشــگاه و مشــكلات پيش روي هنر 

ســوزن دوزي در سيســتان، زينب نــوروزي در گفت وگو با 
»كســب و كار«چنين مي گويد: »اين نمايشگاه بدون حمايت 
هيچ ســازماني برگزار شد. هنر ســوزن دوزي در واقع يكي از 
هنرهاي سنتي و قديمي است و تاكنون به سختي توانسته دوام 
بياورد. از سوزن دوزي در تهران استقبال خوبي مي شود ولي اين 
هنر و هنرمندان اين عرصه هنوز با مشكلات عديده اي رو به رو 
هستند. در حال حاضر خود من هنوز بيمه اي كه تحت پوشش 
صنايع دستي باشــد ندارم ولي چون در حدود 150 شاگرد را 
آموزش مي دهم، در حال بيمه كردن شاگردانم هستم. حدود 
70 نفر از شاگردهاي من بدسرپرست يا بي سرپرست هستند و 
هنوز نتوانسته ايم آنها را بيمه كنيم. من به عنوان يك كارآفرين 
كه حدود 200 نفر در زمينه ســوزن دوزي را آموزش داده ام، 
آموزشگاهم را به عنوان يك بنگاه اقتصادي و كارآفريني به ثبت 
رسانده ام و انتظار دارم لااقل قضيه بيمه كارآموزانم رفع شود.«

 مشكل اصلي هنر سوزن دوزان، بيمه است
زينب نوروزي به عنوان يك كارآفرين و هنرمند در زمينه صنايع 
دستي، بزرگ ترين مشكل سد راهشــان را بيمه سوزن دوزان 
مي داند و مي گويد: »مشكل اساســي كه در استان وجود دارد 
مشكل بيمه سوزن دوزان است. كارآموزان ابتدا بايد كلاس بروند 
ولي بعضي بدون كلاس از صنايع دســتي كارت صنعت گري 
دريافت مي كنند، آزمون فني و حرفه اي مي دهند و به تامين 
اجتماعــي معرفي و بيمه مي شــوند بدون اينكــه در كلاس 
حضور داشته باشند و بتوانند نخ و ســوزن به دست گيرند. به 
خاطر همين موضوع ظرفيت بيمه شدگان ايرانشهر بالا رفته و 
نمي توانند كسي كه هنرمند واقعي است را بيمه كنند. ميراث 
فرهنگي به عنوان متولي اصلي حمايت از شاغلان صنايع دستي 
بايد پيگير مشكل فني حرفه اي و تامين اجتماعي باشد. نكته 
ديگر اينكه به هنرمنداني كه ســن آنها نزديك به گذر از سن 
تعيين شده براي بيمه شدن است توجهي نمي شود همچنين 
تفاوتي بين كارآفرين و هنرمند و كســاني كه تعاوني تشكيل 
داده اند و هنرمند نيستند قائل نمي شــوند. از طرف ديگر در 
نمايشــگاه هاي دولتي كارهايي كه كار دست زن بلوچ نيست 
به عنوان كار زن بلوچ معرفي و فروخته مي شــود در صورتيكه 
اين كار يا در افغانستان توليد شده است يا توسط زنان افغاني 
دوخته شــده و به قيمت پايين تر عرضه مي شوند. حداقل اين 

است كه سازمان ميراث فرهنگي به عنوان متولي اصلي هيچ 
تلاشــي براي تفكيك اين قضيه انجام نمي دهد. گاهي اوقات 
هم كه كار ماشيني به عنوان كاردست فروخته مي شود، خود 

فاجعه ديگري است.« 
اين هنرمند سوزن دوزي هدف اصلي برگزاري اين نمايشگاه را 
شناساندن اين رشته به طراحان مد و حفظ اصالت طرح هاي 
ايراني مي داند و آرزو دارد تا طراحان مد و لباس ايران و جهان 
به اين هنر اصيل توجه كنند. او تنها حامي اين نمايشــگاه را 

فرهنگستان هنر مي داند. 

از ســوي ديگر، زينب نــوروزي از معضلات اين هنــر را نبود 
نظارت كافي بر محصولات صنايع دســتي مي داند كه گاهي 
ســوزن دوزي هاي افغاني را كه اصالت ايراني را ندارند به اسم 
ايراني با قيمت گزاف به فروش مي رسانند. وقتي يك كار كپي 
افغان را به اســم اين هنر به فروش مي رسانند و نظارت وجود 
ندارد در نتيجه زحمت دست هنرمندان اصيل از بين مي رود. 
مشكل ديگر، عدم بيمه سوزن دوزان به جامانده از اين هنر است. 
اتفاقي كه از بابت توليد انبوه اين سوزن دوزي ها در افغانستان 

افتاده جعل نقوش توسط دلال هاي بومي است. 

اين حكايت زنان سيســتاني اســت كه لباس هايــي با هنر 
ســوزن دوزي و گران مي پوشــند اما حلقه مغفــول مانده در 
اين ميان چنين اســت كه مســئولان براي رفع مشــكلاتي 
كه در بازار و گردش مالــي سيستان و بلوچســتان در زمينه 
ســوزن دوزي به وجود آمده اســت، چــه برنامــه اي دارند 
و چرا بايد قيمت نقش جعل شــده ســوزن دوزي كه توسط 
افغان ها انجام شــده در بازار سيســتان از ســوزن دوزي هاي 
 دســتي ايــن هنــر توســط هنرمنــدان سيســتاني 

گران تر باشد!

مشكل اصلي سوزن دوزان سيستان، بيمه است

سوزن دوزي؛ هنـري با درآمد بالا

شايد برای شما هم پيش آمده كه هنگام سفر با قطار مدت ها در ايستگاه های شلوغ 
و پرجمعيت سرگردان شده و از سر و صدای زياد به تنگ آمده باشيد. 

در بســياری از كشــورهای دنيا پايانه ها نمايی زشــت و زننده دارند كه مسافر 
رغبت نمی كند سوار قطار بشود اما در عوض ايســتگاه های باشكوهی در برخی 

از نقاط جهان وجــود دارند كه زيبايی خيره كننده آنها حواس شــما را از ســر 
و صدا و شــلوغی اطراف به خود معطوف می كند.اغلب اين ايســتگاه ها توسط 
معماران مشــهور طراحی شــده اند و تعدادی از آنها حتی جزو آثار تاريخی آن 
شهر محسوب می شــوند. همچنين بســياری از ايســتگاه ها درطی سال های 

اخير بازسازی شــده و حالا تركيبی از ســبك های معماری قديم و جديد را به 
تصوير می كشــند. از معماری فوق مدرن در ليســبون و لندن گرفته تا ظرافت 
 تاريخی در بمبئی و كوالالامپور كه جزو زيباترين ايســتگاه های قطار در جهان
منبع: دیلی ميل  هستند.  

زیباترین ایستگاه های قطار در جهان

از شلوغ ترین ایستگاه راه آهن در پرتغال  تا  میراث یونسکو در بمبئی

 اورینت ،  ليسبون 
این ایستگاه توسط معمار مشهور اسپانيایی »سانتياگو کالاتراوا« طراحی 
و در سال 1998 تكميل شد. اورینت بزرگ ترین و شلوغ ترین ایستگاه 

راه آهن و یكی از مراکز مهم حمل و نقل در پرتغال محسوب می شود.

 ایستگاه چاتراپاتی شيواجی، بمبئی
این ایستگاه که جزو ميراث جهانی یونسكو محسوب می شود توسط »فردریک 
ویليام استيونز« طراحی و در سال 1887 افتتاح شد. طراحی این ایستگاه 

ترکيبی از معماری گوتيک ایتاليا و سبک های سنتی مغول هندی است.

 ليژ گویلمينز،  بلژیک
این ایستگاه فوق مدرن توسط »سانتياگو کالاتراوا« طراحی و سال 2009 در 
شهر ليژ افتتاح شد. این ایستگاه زیبا و خارق العاده 32 متر ارتفاع دارد و از 
شيشه، فولاد و بتن ساخته شده است. در این ایستگاه روزانه 15 هزار مسافر 

و گردشگر جابه جا می شوند.

 سنت پانكراس، لندن
ایــن یک ایســتگاه 
تاریخی و نقطه عطفی 
در لنــدن اســت که 
کليسای جامع راه آهن 
نيز ناميده می شود. این 
ایستگاه توسط »ویليام 
هنری بارلو« طراحی و 
در سال 1868 به روی 
عموم گشوده شد اما در 
سال 1960 تقریبا بسته 
و مجددا در سال 2000 

بازسازی شد.

 ایستگاه کينگز کراس، لندن
این ایستگاه که یكی از مهم ترین پایانه های حمل و نقل 
لندن محسوب می شود توسط »لویيز کوبيت« طراحی و در 
سال 1852 افتتاح شد اما چند سال پيش مرمت و با ساختار 

اسكلت بزرگ فولادی در 2012 مجددا بازگشایی شد.

 کوالالامپور،مالزی
ایستگاه کوالالامپور توسط »آرتور بنيسون هوباک« در طيف وسيعی از 

ساخت آن به پایان ســبک های مختلف معماری طراحی و سال1910 
خدمات  رســيد. 
راه آهن این شــهر 
سال 2001 به »کی 
نقل  الســنترال« 
مكان کرد اما هنوز 
بسياری از قطارهای 
منطقــه ای از این 
قدیمی  ساختمان 

عبور می کنند. 
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اصناف

رئيس اتحاديه لــوازم فلزي و ظروف 
آشــپزخانه تهران گفــت: برگزاري 
نمايشــگاه تخصصــي تكنولــوژي 
در صنعــت آشــپزخانه از جملــه 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته براي 
رونق بازار كالاهاي آشپزخانه و همچنين معرفي محصولات 

باكيفيت به عموم مردم است. 
محمدحســن كاظمي در گفت وگو با »كســب و كار«  گفت: 
كالاهاي اســتاندارد توليد داخل قابل رقابــت با محصولات 
خارجي اســت و صادرات به كشــورهاي همســايه گواه اين 

موضوع است. 
وي با اعلام حضور اعضاي اين اتحاديه در نمايشگاه تكنولوژي 
در صنعت آشپزخانه، اظهار داشــت: حضور برترين برندهاي 
داخلي و خارجي و بازديد رايگان عموم از اين نمايشگاه شرايط 
ايده آلي را براي توليدكنندگان و مردم مهيا كرده است كه به 
واسطه آن با جديدترين تكنولوژي و فناوري هاي  روز دنيا در 

اين صنعت آشنا شوند. 

استفاده از تجهيزات كاربردي در آشپزخانه؛ نياز 
امروز خانواده ها 

 رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران با اشاره 
به محدوديت مكاني فضاي زندگي امروزي، هوشمند ســازي 
تجهيزات و تبديل آشپزخانه هاي سنتي به مدرن را از جمله 
موارد مهم عنوان كرد و اظهار داشــت: نيــاز امروز خانواده ها 
طراحي مناسب و استفاده از تجهيزات كاربردي در آشپزخانه 
است و به افرادي كه علاقه مند به تغييرات اساسي در اين دو 
موضوع هستند، پيشنهاد مي كنيم كه در اين نمايشگاه حضور 

پيدا كنند.  
كاظمي عنوان كرد: اين نمايشــگاه در دو طبقــه و با حضور 
شــركت كنندگان داخلي و خارجي در برج ميــلاد در حال 
برگزاري اســت و شــركت كنندگان با ايجاد فضايي رقابتي 
آماده ارائه جديدترين توانمندي هاي خود در صنعت ظروف 

آشپزخانه هستند. 

نيمي از نياز بازار را توليدات داخلي تامين مي كنند
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران با اشاره به 

ركود در بازار اين صنف، گفت: نيمي از نياز بازار اين صنف را 
توليدات داخلي تامين مي كنند و بايد به سمتي حركت كنيم 
كه با حمايت از بخش توليد، ورود كالاهاي وارداتي را كاهش 

داده و به سمت صادراتي پررونق گام  برداريم. 

 محمدحســن كاظمي افــزود: نياز امــروز بهبود  شــرايط 
اقتصــادی، خــروج از اظهارنظرهــاي تئــوري اســت و 
 عملياتــي كــردن برنامه ريزي هايــي اســت كــه مكــررا

 اعلام مي كنيم. 

كاهــش هزينه هــاي توليــد و اســتفاده از 
تكنولوژي هاي روز دنيا

 وي با تاكيد بر فرهنگ سازي در زمينه استفاده از توليدات داخلي، 
تصريح كرد: كاهش هزينه هاي توليد و استفاده از تكنولوژي هاي روز 

دنيا در تهيه مواد اوليه اين صنعت در داخل كشور، نياز امروز اقتصاد 
كشور است و اميدواريم به اين مهم هر چه زودتر دست پيدا كنيم.  
نخستين نمايشگاه تخصصي تكنولوژي در آشپزخانه يكم لغايت 

چهارم آبان ماه از ساعت 10 الي 22 در برج ميلاد تهران داير است. 

رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در گفت وگو با »كسب و كار« :

تولیدات داخل با خارجی ها قابل رقابت هستند

با استفاده از ظرفيت هاي مثال زدني 
اصناف، بايــد به توســعه بنگاه هاي 
كوچك توليدي پرداخت چرا كه اين 
رويه كمك بسزايي در ايجاد اشتغال 

پايدار خواهد كرد. 
عضو هيات رئيســه اتاق اصنــاف ايران با اعــلام اين مطلب 
افزود: اصناف سهم پررنگي در توليد ناخالص ملي دارند و اگر 
دولتمردان و نمايندگان مجلــس به عنوان بالاترين نهاد هاي 
قانون گذار كشور، مساعدت هاي لازم را با اتاق داشته باشند، 
مي توانيم در بحث بهبود شرايط اقتصادي منشأ اثرات مثبت 
باشيم. مجيد شجاع در گفت وگو با »كسب و كار« گفت: اصناف 

بايد در كانون تصميم گيري هاي اقتصادي كشور قرار بگيرند. 
بسترســازي براي حضور در نهادهاي اجتماعــي به ويژه در 
شوراي شهر و روستا با توجه به ارتباطات نزديكي كه اصناف با 

عامه مردم دارند، كار سخت و دشواري نيست. 
وي با اشــاره به اهداف اتاق اصناف براي حضــوري موثر در 
حوزه هاي اقتصادي، فرهنگي، اجتماعي و سياســي، تصريح 
كرد: اتاق اصناف به دنبال عملكردي ايده آل از خود اســت و 
بايد شرايطي فراهم شــود تا اصناف در زمينه ورود در بحث 
تصميم گيري و تصميم سازي هاي اقتصادي حق راي داشته 
باشــند. عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايــران، حمايت از 
بخش توليد، ورود به بازارهاي جهانــي و عملكرد مطلوب در 

زمينه صادرات را جزو اهداف اتاق نام برد و اظهار داشــت: به 
دنبال اصلاح موانع قانوني و سهولت ورود به بازارهاي جهاني 
همبستگي ميان اتاق هاي اصناف، بازرگاني و تعاون را مي طلبد 
و اين اتاق آمادگي دارد تا با اســتفاده از توانمندي هاي خود 

كمك شاياني در اين عرصه داشته باشد. 

هيچگاه نظرات اصناف در شــيوه اجراي قوانين 
مالياتي اعمال نشد 

شجاع با اعلام اينكه ماده 71 قانون نظام صنفي اجرايي نخواهد 
شد مگر اينكه ماده 121 برنامه توسعه پنجم مبني بر اينكه سامانه 
فروشگاهي را براي تمام مشمولان مهيا كنيم، اعلام كرد: متاسفانه 

در بحث قانون هاي مالياتي، نقطه نظرات اصناف هيچگاه اعمال 
نشده است و اعتقاد داريم در زمينه ماليات بر ارزش افزوده و ماليات 
مستقيم بايد از نظرات كارشناسي جامعه اصناف استفاده شود. وي 
با بيان اينكه اصناف مخالف پرداخت ماليات نيستند و تنها با شيوه 
اجراي آن مشكل دارند، عنوان كرد: به عنوان نماينده اصناف در 
جلسات متعدد كه با مسئولان ذيربط براي اصلاح قانون ماليات بر 
ارزش افزوده، ماليات هاي مستقيم و همچنين شيوه استفاده از 
صندوق مكانيزه فروش در واحدهاي صنفي برگزار شد، شركت 
كرديم و نقطه نظرات خود را اعلام كرديم. عضو هيات رئيسه اتاق 
اصناف ايران با اشاره به نقاط قوت اتاق اصناف ايران، اظهار داشت: 
به لحاظ اينكه تنها قشري هستيم كه بيشترين ارتباط را با عامه 

مردم داريم، به دنبال برقراري انسجام دروني ميان اصناف براي به 
اثبات رساندن موضوع   مشتري مداري هستيم. 

واگذاري تمام امور به خود اصناف 
مجيد شجاع اظهار داشت: اتاق اصناف خواستار واگذاري تمام 
امور به خود است و بايد شرايطي فراهم شود كه ديگر به چشم 
نهادي كه تنها جنبه مشورتي براي مسئولان داشته باشد، ديده 
نشــويم. عضو داوطلب دور جديد انتخابات هيات رئيسه اتاق 
اصناف ايران با ابراز اميدواري از بهبود شرايط اقتصادي كشور 
در آينده اي نزديك، اظهار داشــت: هرگاه كه مسئوليت ها به 
خود اصناف واگذار شد، اين نهاد به خوبي از عهده امور برآمد. 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در گفت وگو با »كسب و كار« عنوان كرد

توسعه بنگاه هاي كوچك، براي ايجاد اشتغال  پايدار
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وقتي پاي جذب درآمد براي شركت ها و استارت آپ ها در 
ميان باشد، نمي توان به راحتي از كنار عامل جذابيت بازار 

گذاشت. 
به گفته انــدي راچلف، يكــي از بنيان گذاران شــركت 
ســرمايه گذاري خطرپذير Benchmark: وقتي يك تيم 
عالي در يك بازار غيرجذاب وارد شود، بازار برنده مي شود. 
بنابراين چالشي كه پيش روي كارآفرينان است، يافتن يك 

فرصت در يك بازار جذاب است. 
چند سال قبل من درباره ۳ تصميم سطح بالا مطلبي نوشتم 
كه راهنماي فكري من، به عنوان يك سرمايه گذار خطرپذير 
در مرحله اول سرمايه گذاري يعني دانه گذاري يا كشت ايده 

شد. 
آيا بازار جذاب اســت؟ آيا بنيان گذار عالي اســت؟ آيا دو 
مورد قبل تناسب بالايي با هم دارند؟ اين ۳ مورد خيلي كلي 
هستند، اما حين تفكر درباره فرصت هاي سرمايه گذاري در 
فرايند ارزيابي كمك مي كنند. در سوي ديگر، يعني سمت 
كارآفرين، او هم بايد حين ارائه طرح خود به ســرمايه گذار 
اين موارد را در نظر بگيرد. بنيان گذاران بايد بدانند كه چرا 
بازارشان جذاب است، چرا تيم شان تيمي درجه يك است و 
چرا آنها بهترين افراد براي استفاده از اين فرصت هستند. 
در اين مطلب به سوال اول، يعني جذابيت بازار مي پردازيم. 

چه چيزي بازار را جذاب مي كند؟ آيا بازاري كه فقط بزرگ و 
در حال رشد است، بازاري جذاب است؟ خير، بازارهاي بزرگ 
زيادي وجود دارند كه اساسا جذاب نيستند، خصوصا براي 
استارت آپ ها )براي مثال بازار موسيقي(. همچنين بازارهايي 

وجود دارند كه راكد هستند، اما فرصت هاي عالي 
براي استارت آپ ها دارند. چيزهايي فراتر 

از اندازه و رشــد، بر جذابيت بازار 
تاثيرگذار هســتند. هــر كتابي 
كه درباره اســتراتژي دم دست 
داريد ، برداريــد، حتما در آن از 
پنج نيروي رقابتي پورتر صحبت 
شده است، چارچوبي كلاسيك 
براي فهم اينكه چه چيزي بازار را 
جذاب مي كند. با در نظر داشتن 
آن مدل، چنــد نكته ديگر هم 
هستند كه استارت آپ ها بايد 

مدنظر قرار دهند. 

  ابرروندها 
رشــد تمايلي بــه تقويت 
فرصت هاي عالي ندارد. مهم تر 
از رشد بازار، روندهاي بزرگي 
هستند كه عامل رشد و به جلو 
رفتن شــركت ها و نوآوري ها 
هستند. در اينجا كليد موفقيت 
به عنوان يك كارآفرين اين است 
كه اين روندها را بتوان پيش بيني 
كرد، آن هم قبل از آنكه براي همه 

قابل تشخيص شــود و رقباي زيادي در بازار به وجود آيند. 
بعضي ابرروندها واقعا عظيم هستند. تغيير به سمت پردازش 
موبايلي يكي از اينهاست. برخي ابرروندها كمي كوچك تر 

هستند و احتمالا كمتر عموم مردم از آنها باخبرند. 
كارآفريناني كه اين روندها را زودتر تشخيص دهند و موقعيت 
خود را در بخش هاي مختلف بازار محكم كنند، موفق خواهند 
بود. شركت هاي ديگري كه نتوانند فرصت ها و روندها را به 
خوبي تشخيص دهند با وجود رشد درآمد چشمگير دچار 
مشكل خواهند شــد. ابزاري همانند دورنماي كسب وكار، 
كمك بزرگي به كارآفرينان و صاحبان كســب وكار در اين 

زمينه است. 

 تمركز
كارآفرينان بايد به ميزان ازهم گسيختگي و ثبات بازار توجه 
ويژه اي داشته باشند. عاملي كه ضرورتا بهتر يا بدتر نيست، 
اما سرنوشت ساز است، اين است كه يك شركت بتواند در 

بازار رقابت كند. 
بازارهاي باثبات بالا بازارهايي هستند كه تعداد محدودي 
شركت سهم عمده اي از بازار را در اختيار دارند. رقابت در اين 
نوع بازارها سخت است چون اين شركت ها از پول هنگفتي 
كه دارند، برند و اهرم بازار براي رقابت اســتفاده مي كنند. 
غالبا اين مورد خودش را در تسلط بر توزيع نشان مي دهد. 
هر اســتارت آپي در بازار شديدا متمركز 
بايد يك اســتراتژي بديع 
براي ورود به بازار 
شته  ا د

باشد تا همان اول برندسازي كنند و اعتماد مردم نسبت به 
محصولات شان را به دست آورند. 

 موانع ورود 
ساختار بازار غالبا به سختي يا آساني رقابت در بازار به عنوان يك 
شركت نوورود مرتبط است. يكي از عوامل تعيين كننده سختي يا 
آساني وجود يا عدم وجود خندق هاي رقابتي است. وارن بافت در 
جمله اي مشهور مي گويد: من به دنبال قلعه هاي باصرفه اي هستم 
كه با خندق هايي كه نمي توان به راحتي از آنها عبور كرد، احاطه 
شده اند. اين خندق ها يا موانع ورود ويژگي هايي از بازار هستند كه 
به صاحبان يك كسب وكار در آن بازار كمك بزرگي مي كنند. چطور 
يك خندق يا مانع ورود ايجــاد مي كنيد تا جلوي ورود ديگران 
به بازار را بگيريد؟ يا اگر رقباي شــما داراي يك خندق باشند، 

استراتژي شما براي عبور از آن چيست؟

 خلق بازار
گاهي مي توان به جاي يافتن بازار جذاب، بازار را خلق كرد. توئيتر 
نمونه بارزي در اين زمينه است. شركتي كه تحليل هاي سنتي 
اندازه ســنجي بازار و مدل پنج نيروي پورتر قادر به تحليل آن 
نيستند. البته مي توان استدلال كرد كه اين واقعا درست نيست. 
تمام شركت ها در حال رقابت هســتند تا نوعي نياز مشتري را 
برآورده ســازند. گاهي محصولي كه يك شركت ارائه مي دهد، 
جايگزين مستقيم محصولي است كه از قبل وجود داشته است. به 
عبارت ديگر توئيتر يك رسانه كاملا جديد بود، اما كاري كه انجام 
مي داد جديد نبود. تمايل به نويسندگان، شركت ها، افراد مشهور 
و رسانه اي كه افراد بتوانند ابراز وجود كنند و طرفداراني پيدا كنند، 
نياز جديدي نبود. توئيتر اين امكان را براي افراد ايجاد كرد تا 
بدون هيچ هزينه اي بتواننــد طرفداراني پيدا كنند. اوان 
ويليامز گفته است ما غالبا فكر مي كنيم اينترنت ما را 
قادر مي سازد تا كارهاي جديدي انجام دهيم، 
اما افراد فقط مي خواهند همان كاري كه 
هميشه انجام مي داده اند را انجام دهند 
و انجام مي دهند. به طور خلاصه حين 
ارزيابي جذابيت بــازار، كارآفرينان 
بايد از خودشان بپرسند چه چيزهايي 
در حال تغيير اســت )ابرروندها(، 
ســاختار بازار )تمركز( چگونه 
بر نحوه رقابت اســتارت آپ 
تاثير مي گذارد و موانع ورود 
)خندق ها( به آن بازار كدامند. 
اگر بازار جذاب نيست، رقابت 
در بازار بسيار دشوار خواهد 
بود، حتي اگر تمام شــرايط 
مساعد باشد. اگر بازار جذاب 
باشد، سوال بعدي اين است 
كه چطور بايد تيم را براي شكار 

فرصت تجهيز كرد. 
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كارآفرين  عالي  بازار  عالي  را   انتخاب  مي كند

 وايرال ماركتينگ
 )Viral Marketing( چيست؟

وايرال ماركتينگ روشي است براي ايجاد شايعه 
يا پيام هــاي بازاريابي كه در دنيــاي ارتباطات 
امروزي به يادماندني و جالب توجه هستند. در 
 )Viral Marketing( روش وايرال ماركتينگ
به جاي آنكه صرفا تبليغات در راديو و تلويزيون 
پخش شوند، از شبكه هاي اجتماعي، ويدئوها، 
پيام ها و ســاير روش هاي توصيــه اي و فرد به 
فرد بــراي پخش اطلاعات دربــاره محصول يا 
خدمت استفاده مي شود. وقتي چيزي به صورت 
وايرال انتشار مي يابد، خيلي سريع از فردي به 
فرد ديگر گســترش مي يابد. در حال حاضر در 
كشــور ما با Instagram روزانه هزار ويدئو و 
تصوير به اشتراك گذاشته مي شود. كافي است 
پيامي ايجاد كنيد كه تعامل برانگيز بوده و ارزش 
به اشتراك گذاري را داشته باشد. در اين صورت 
پيام شــما از فردي به فرد ديگر انتشار خواهد 
يافت. استفاده از اين مورد در استراتژي بازاريابي 
كسب وكارها از اهميت ويژه اي برخوردار است. 
وايرال ماركتينگ )Viral Marketing( به هر 
نوع استراتژي گفته مي شود كه افراد را تشويق به 
آن مي كند كه پيامي را بين خود نقل قول كنند و 
پتانسيلي براي رشد و گسترش پيام و تاثيرگذاري 
آن به وجود مي آورد. بدون در نظرگيري اينترنت 
وايرال ماركتينگ به عنوان هاي مختلفي از جمله 
تبليغات توصيه اي، شايعه پراكني و نفوذ رسانه 
نسبت داده مي شود، اما زماني كه پاي اينترنت به 
ميان مي آيد به آن وايرال ماركتينگ مي گويند. 
در زير 4 مورد اساســي از وايرال ماركتينگ كه 
بايد در شاخص هاي استراتژي به كار ببنديد را 

معرفي خواهيم كرد. 
۱( بذل و بخشــش كردن محصول يا خدمتي 

ارزشمند
۲( شــرايط را براي انتقال آســان و بي دغدغه 

اطلاعات فراهم كنيد
۳( انتقال از سطح كوچك به بزرگ بايد به راحتي 

صورت بپذيرد
4( از رفتارها و انگيزه هاي معمولي بهره ببريد

۵( از شبكه هاي اجتماعي موجود استفاده كنيد
۶( از منابع ديگران نهايت استفاده را ببريد

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

آموزش يكي از حلقه هاي گمشده صنعت 
ايران است كه متاسفانه نسبت به آن بسيار 
بي توجهي مي شود. اين روزها در سازمان ها 
آموزش هاي تاثيرگــذار و اثربخش وجود 

ندارد. 
آموزش را ســرلوحه كار خود قرار دهيد و 

به عنوان يك گوهر 
گرانبها و يك مولفه 
اساســي تغيير و 
بهبود به آن نگاه 
كنيــد. در واقع 
آمــوزش چيزي 
نيست.  تغيير  جز 

شــما هر رفتاري كه قصد تغيير و نهادينه 
كردن داشته باشيد را مي توانيد با آموزش 
اثربخش، به نتيجه برسانيد. آموزش هاي 
كارآمــد فراتر از دانش و نگــرش، رفته و 
رفتارها را نيز مي تواننــد تحت تاثير قرار 

داده و آنها را تغيير دهند. 

براي اثربخشي و كارآمدي آموزش ها بهترين 
راه تكرار است. با تكرار می توان رفتارهاي 
بنيادي و چندين ساله كاركنان سازمان ها 
را تغيير داد و رفتارهــاي مفيد و اثربخش 
را جايگزين آن كرد. شــما هم از اين روش 
مي توانيد استفاده كنيد تا بتوانيد رفتارها و 
عادت هاي اثربخش 
كاركنــان  در  را 
نهادينه كنيد. تنها 
يك راز در تغيير 
وجــود دارد و آن 
فقط آموزش است 

و تمام. 

آموزش  را  سر لوحه كار خود  قرار  دهيد

تعطيلات فرصتي مناسب براي مسافرت است. در ايام تعطيلات كه اوج 
سفرهاي مردم به شهرهاي مختلف ايران آغاز مي شود، انتخاب مقصد 
مناسب كه هم خاطره انگيز باشد و هم هزينه زيادي در بر نداشته باشد، 
مي تواند لذت مسافرت را دوچندان كند. به همين منظور هر روز در اين 
ستون به همراه شما به يك شهر ايران سفر خواهيم كرد تا از خلال آثار 

آن بيشتر با آن آشنا شويم. با ما همراه باشيد.

قشم، سرزمين عجايب هفتگانه
قشم بزرگ ترين جزيره هرمزگان اســت و طبيعت شگفت انگيزي دارد. به همين 
دليل هم هست كه طبيعتش را جزو عجايب هفتگانه مي دانند. قشم، جزيره آب و 
آفتاب و خاكش مثل رنگين كماني پر از رنگ اســت. اينجا جايي است كه جاهاي 
ديدني كم ندارد و به همين دليل هم شايد فرصت ديدن همه اش را نداشته باشيد. 

 1- جنگل هاي حرا

حرا نام درختي است كه نمونه اش در نقاط مختلف جهان از جمله قاره آفريقا، آسيا و 
استراليا به وفور يافت مي شود. پوست اين درخت خاصيتي دارد كه آب شور را جذب 
كرده، به آب شيرين تبديل مي كند و سپس خود، از آن آب تغذيه مي كند. از ديگر 
ويژگي هاي درختان حراي جزيره قشــم، پيدا و پنهان شدن شان در ميان آب هاي 

خليج فارس است. 

 ۲- غار نمكدان
غارهاي نمكي پديده هايي طبيعي هســتند كه به دليل رسوب نمك، عمدتا داخل 
گنبدهاي نمكين به وجود مي آيند. يكي از همين غارهاي جذاب و ديدني در جزيره 
قشم شكل گرفته و لايه هاي رنگين رسوبي و ديواره هاي سفيد از نمكش، مناظري 
چشم نواز براي بازديدكنندگان ايجاد كرده اند. گنبد نمكدان قشم يكي از ۷ عجايب 
اين جزيره است كه قدمت آن به پيش از دوره كامبرين، يعني حدود ۵۷۰ ميليون 

سال پيش، باز مي گردد. 

 ۳- جزاير ناز قشم

ناز نام مجموعه جزايري است با حدود ۳ هكتار وسعت كه اطرافش با ديواره هايي 
۵ تا ۱۰ متري پوشيده شده است. اين پديده حيرت انگيز تنها نقطه خليج فارس 
است كه اين امكان را به گردشــگران مي دهد تا بدون وارد شدن به آب، در فاصله 
يك كيلومتري ســاحل قرار گيرند زيرا در هنگام جزر، سطح آب پايين مي آيد و 
قطعه اي خشكي، به صورت مسيري سحرآميز به سوي جزيره ناز، نمايان مي شود. 

 4- دره ستارگان
دره ستارگان پديده اي زمين شناسي است كه بر اثر فرسايش خاك در جزيره قشم 
و نزديكي روستاي بركه خلف شكل گرفته است. بوميان اين منطقه بر اين باورند كه 
در ساليان دور شهاب سنگي به اين ناحيه برخورد كرده و سبب شكل گيري دره اي 
با اشكال نامتعارف شده است و از همين روي نام ســتارگان بر اين دره گمارده اند. 
پيشينه اين جاذبه طبيعي شــگفت انگيز كه نزديك به ۱۵ متر عمق دارد، به حدود 
۲ ميليون سال پيش مي رسد و به عنوان بخشي از مجموعه ژئوپارك قشم، به ثبت 

جهاني يونسكو رسيده است. 

 5- جزيره هنگام و دلفين ها

در حد فاصل قشــم و جزيــره هنگام، دلفين هــاي زيادي در آب هــاي نيلگون 
خليج فارس بــه زندگي مشــغولند. جزيره هنــگام يكــی از ديدنی ترين جزاير 
خليج فارس اســت. اين جزيره در ايام خاصی از ســال ميزبان دلفين های زيبا و 

تماشايی می شود.

 6- تنگه چاهكوه
ايــن جاذبه طبيعی يكــی از عجايــب هفتگانه در جزيره زيبای قشــم اســت. 
اين تنگــه دارای صخره ها و تنديس هايی اســت كه به صورت طبيعــی و بر اثر 
 گذر زمان شــكل گرفته اند و هر يك می توانند ســاعت ها شــما را به تماشــای 

خود وادارند.

گردشگری

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير


